




3 اقتصادی

در 10 ماه امسال؛ 

نقدینگی16/7 درصد رشد کرد 
تازه ترین آمارهای بانک مرکزی از متغیرهای پولی کشور از رشد 16.7 درصدی 
نقدینگی در 10 ماه امسال حکایت دارد که به رقم 14 تریلیون و 631 هزار و 200 

میلیارد ریال رسیده است. 
به مجموع پول و شبه پول، نقدینگی گفته می شود؛ هرچه رشد نقدینگی بیشتر شود، 
تقاضا برای کالا و خدمات بیشتر شده و چون در کوتاه مدت عرضه کالا و خدمات محدود 
است، منجر به تورم می شود؛ از این رو یکی از ابزارهای سیاستگذاران پولی برای مقابله با 

تورم، کاهش رشد نقدینگی در جامعه است.
با این حال نسبت پول و شبه پول که اجزای نقدینگی را تشکیل می دهند، نیز باید 
متناسب باشد؛ هرچه میزان شبه پول که همان حساب های دیداری نزد بانک ها و 
موسسات اعتباری است، بیشتر باشد، یعنی اینکه منابع بیشتر نزد بانک ها حبس شده 

است.
بر اساس آمارهای بانک مرکزی سهم پول از ترکیب نقدینگی در پایان دی ماه امسال 
به عدد هزار و 801 میلیارد و 600 میلیون ریال و سهم شبه پول به 12 تریلیون و 829 

هزار و 600 میلیارد ریال رسیده است.
کارشناسان اقتصادی بر این باورند هرچه سهم شبه پول در نقدینگی کمتر شود و 
سپرده های بانکی با بهبود فضای کسب و کار به سمت تولید هدایت شوند، می توان 
به تحقق رشد اقتصادی و اشتغال پایدار امیدوار بود و اثر تورمی نقدینگی بر اقتصاد نیز 

کمتر می شود.
بر اساس این آمار حجم پول در یکسال منتهی به دی ماه امسال 19.3 درصد و از 
ابتدای امسال 10.5 درصد رشد داشته اما شبه پول در مقایسه با دی پارسال 22.7 درصد 

و از ابتدای امسال 17.7 درصد رشد کرد.
* بدهی دولت به بانک ها

بر اساس گزیده های آماری بانک مرکزی، میزان بدهی بخش دولتی به شبکه بانکی که 
اوراق مشارکت نیز در آمار آن محاسبه می شود، در پایان دی ماه به بیش از 2 تریلیون و 
56 هزار و 900 میلیارد ریال رسید که در یکسال منتهی به دی ماه امسال 22.5 درصد 
و از ابتدای امسال 16.4 درصد رشد دارد. از این رقم سهم دولت بیش از 2 تریلیون و 
271 هزار میلیارد ریال و سهم شرکت ها و موسسات دولتی 285 هزار و 900 میلیارد 
ریال است. بخشی از افزایش بدهی دولت به نظام بانکی به خرید تضمینی محصولات 
کشاورزی و انتشار اوراق مشارکت برای تامین مالی آن باز می گردد؛ ضمن آنکه بخشی 
از بدهی دولت به بانک مرکزی مربوط به تنخواه هایی است که طبق قانون در طول سال 

برداشت می شود اما در پایان سال یعنی در اسفند همان سال تسویه می شود.
بنابراین میزان بدهی بخش دولتی به بانک مرکزی در پایان دی ماه امسال 627 هزار و 
100 میلیارد ریال بوده که سهم دولت از این رقم 371 هزار و 100 میلیارد ریال و سهم 

شرکت های دولتی 256 هزار میلیارد ریال است.
آنگونه که بانک مرکزی آمار داده، بدهی بخش دولتی در یکسال منتهی به دی ماه 
امسال 5.5 درصد و از ابتدای امسال 8.9 درصد رشد دارد. هرچند بدهی دولت از این 
میزان در یکسال منتهی به دی امسال 10.4 درصد و از ابتدای امسال 35.5 درصد 
رشد یافته است اما بدهی شرکت های دولتی رو به کاهش بوده و از دی ماه پارسال تا 

دی امسال 0.9 درصد کاهش و از ابتدای امسال 15.3 درصد افت را تجربه کرده است.

یک اقتصاددان:

ریشه مشکلات شناسایی نشده است
یک اقتصاددان می گوید دولت در سال های گذشته نتوانست ریشه های مشکلات را به 
درستی شناسایی کند، بلکه به جای پرداختن به دلایلی که وضعیت رکودی- تورمی را 
رقم زده بود، به اقداماتی مانند دستکاری نرخ سود و ... پرداخت که عملا نتیجه چندانی 

نداشت و اقتصاد کشور را با مشکل روبرو کرد.
محمدقلی یوسفی در گفت وگو با ایسنا، درباره وضعیت اقتصاد ایران در سالی که گذشت 
چنین توضیح داد: رشد و تورم متغیرهای مهمی هستند، ولی برای نشان دادن اوضاع 
اقتصادی کشور تنها نمی توان به آنها توجه کرد. مثلا اینکه میزان جابه جا شدن پول در 
اقتصاد ایران چقدر است، نمی تواند تاثیری روشن از وضعیت اقتصادی کشور به نمایش 
بگذارد. او در پاسخ به این سوال که آیا در ایران شاهد گشایش یا بهبودی در عملکرد 
اقتصادی بوده ایم؟ گفت: به نظر من پس از برجام اتفاق خاصی در اقتصاد ایران نیفتاد 
به جز اینکه برنامه جامع مشترک منجر به افزایش جابه جا شدن پول شد. ایران نه تنها 
همواره صادرکننده نفت بوده بلکه درآمدهای نفتی هم در اختیار دولت بود که با افزایش 
درآمدهای نفتی هزینه های دولت نیز افزایش یافته در چنین شرایطی بخش های مولدی 
مثل صنعت و کشاورزی، توسعه پیدا نمی کنند و فقط بخش هایی توسعه پیدا می کنند 
که فعالیت های خدماتی، تجاری و مالی ارائه می کنند. این اقتصاددان توضیح داد: چنین 
وضعیتی کار را به جایی رسانده که دولت با مشکلات متعددی مواجه شده است که یکی 
از مهم ترین آنها مسائل مربوط به نظام پولی و بانکی است همچنین فقر و بیکاری به شکل 
گسترده ای افزایش یافته و در شرایط رکودی تورمی عمیق، تولید دچار مشکل شده است.
یوسفی با اشاره به اینکه عاقلانه ترین راه این بود که دولت ریشه های مشکلات را 
شناسایی می کرد، ولی چنین نکرد و فقط دل به دستاوردهای برجام بست و در بعد 
اقتصادی عملکرد ضعیفی داشت گفت: دولت ریشه های مشکلات را به درستی تشخیص 
نداد و تنها به سمت علایم حرکت کرد به جای اینکه علت ها را شناسایی و واکاوی کند.

عضو هیات علمی گروه اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی تورم و رشد را هدف ندانسته 
بلکه علامت دانست و گفت: این علائم نشان می دهد که اقتصاد ایران دچار بیماری است. 
ما باید از این دو نشانه می فهمیدیم که اقتصاد ما چه مشکلاتی دارد و با چه مسائلی دست 
به گریبانیم که دچار وضعیت رکوردی- تورمی شده ایم. وی بررسی مشکلات از سوی 
دولت در سال های گذشته را مطرح کرد و گفت: دولت باید منابع را از بخش های تورمی 
به سمت بخش های رکودی سوق می داد، ولی چنین نکرد و یکی از اشتباهاتش این بود 
که مشکل را نه در رکود بلکه در تورم دید و برای حل مسئله تورم هم فقط به سراغ سود 
بانکی رفت. درباره سود بانکی هم سیاست متناسبی اتخاذ نکرد، به همین دلیل بانک ها 
به سمت رقابت بر سر جذب منابع مالی پرداختند و بدین گونه منابع از سمت صنعت و 
کشاورزی به سیستم بانکی جریان پیدا کرد. در این شرایط نیز افرادی بودند که به علت 
داشتن نفوذ توانستند از منابع بهره ببرند و به این ترتیب پول به سمت درستی نرفت. 
یوسفی  با بیان اینکه رفتن به سمت افزایش واردات به تولید ضربه بیشتری زد و کار 
به جایی کشید که صنایع با نیمی از ظرفیت خود کار کردند و نیروهای کار شاغل نیز 
در بسیاری از صنایع بدون استفاده ماندند ادامه داد: تحقیقاتی در دانشگاه انجام دادیم 
و متوجه شدیم که اکنون حدود 48 درصد از شاغلین صنایع ما دچار بیکاری پنهان 
هستند و عملا از نیروی کار آنها به درستی استفاده نمی شود. این اقتصاددان  به از دست 
دادن فرصت ها طی سال های گذشته اشاره کرد و گفت: بخش های صنعت و کشاورزی 
همچنان در رکود ماندند. اصلاح نظام پولی و بانکی در تعلیق ماند و در زمینه زیرساخت ها 
هم می توانست با اقداماتی مانند توسعه حمل و نقل ریلی، زمینه را برای اشتغال فراهم 
کند که این کار را نکرد و به جای آن دست به اقداماتی مانند بالا و پایین کردن نرخ 
سود زد. بنابراین می توانم بگویم که مجموعه اقدامات دولت در کنترل شاخص هایی مانند 
تورم و ساماندهی وضعیت رکودی به نتیجه مطلوبی نرسید که برگشتن به مسیر درست 

اکنون پرهزینه است.

رییس سازمان خصوصی سازی: 

هر برگ سهام عدالت 2/5 میلیون تومان
 ارزش دارد 

رئیس کل سازمان خصوصی سازی با بیان اینکه ارزش سهام عدالت یک خانوار پنج 
نفره اکنون12.5 میلیون تومان است، گفت: خانوارهایی که مشمول تخفیف دریافت سهام 

بودند، بابت هر سهم 150 هزار تومان سود دریافت کردند. 
نکوداشت  آیین  مراسم  در  یکشنبه  روز  پوری حسینی«  عبدالله  اشرف  »میرعلی 
ساماندهی سهام عدالت که در سالن اجلاس سران در حال برگزاری است، گفت: ما در 
سهام عدالت مظلوم واقع شدیم زیرا پیش از روی کار آمدن دولت یازدهم تنها 50میلیون 
نفر کاغذی در دست داشتند که هیچ عقبه ای نداشت؛ یعنی توقع ایجاد شده بود اما 
ساماندهی نشده بود. وی با اشاره به راه اندازی سامانه سهام عدالت در اسفند ماه پارسال 
برای ساماندهی و اطلاع رسانی سهام عدالت به مشمولان گفت: از ابتدای دولت یازدهم 
تا امروز 49 میلیون و 226 هزار و 193 نفر مشمول ثبت نام شده، صورتحساب خود را 
دریافت کرده اند؛ بنابراین فرصت هفت ماه برای پرداخت بقیه مبلغ سهام عدالت به آنها 
داده شد. پوری حسینی افزود: اکنون ارزش سهام در بازار 2.5 میلیون تومان است و 
بنابراین یک خانوار پنج نفره مشمول تخفیف، 12.5 میلیون تومان دارایی صاحب شده 
اند. پوری حسینی اظهار داشت: در ایستگاه آخر سهام عدالت هستیم و یک مرحله دیگر 
باقی می ماند که ورقه سهم را به مشمولان بدهیم.  وی درباره مشکلات پیش روی این 
سازمان گفت: اگر مجلس دستور تاسیس صندوق قابل معامله در بورس را صادر کند و 
اجرای آن را به سازمان خصوصی سازی واگذار کند، تلاش می کنیم برگه های سهم 
این مشمولان را در اختیارشان قرار دهیم تا مالکیت را به عهده بگیرند و با ارایه برگه ها، 
طرح سهام عدالت به انتها خواهد رسید. معاون وزیر اقتصاد افزود: تمام روند دریافت سود 
سهام عدالت، بدون مراجعه به بانک و تعاونی های سهام عدالت، صورتحساب، دریافت 
فیش و ارایه سود سهام عدالت به صورت الکترونیکی صورت گرفته و این افتخاری بزرگ 
برای کشور است. به گفته پوری حسینی، سامانه سهام عدالت در طول یکسال گذشته 
140 میلیون خدمت به مشمولان سهام عدالت ارایه داده است؛ ضمن اینکه این سامانه 
در سازمان خصوصی سازی طراحی شده و برای 49 میلیون نفر مشمول سهام عدالت، 

صورتحساب الکترونیکی و فیش بانکی طراحی شده است.

دوشنبه -21اسفند ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4518

وزیر اقتصاد با بیان اینکه 10 هزار میلیارد تومان از اموال و دارایی های بانک ها 
واگذار شد، گفت: هیچ واگذاری به صورت رد دیون در دولت یازدهم و دوازدهم 

انجام نشده است.

مسعود کرباسیان در آیین نکوداشت ساماندهي سهام عدالت اظهارداشت : 
سامانه الکترونیک ایجاد شده و 49 میلیون نفر دارنده سهام عدالت، سود سهام 
خود را در دو مرحله دریافت کردند؛ این در حالي است که مهم سود سهام نیست، 

سهام عدالت را نباید به سود تقلیل داد، چراکه یک میلیون تومان سهم واگذار شده 
بدون اینکه پولي از فردي گرفته شود.

وزیر اقتصاد افزود: در شوراي عالي اصل 44 سهام شرکتهاي سودآور به سهام 
عدالت اختصاص یافت، پس سود شرکتهاي مشمول این سهام، 3500 میلیارد 
تومان است؛ پس امیدواریم با نقل و انتقال سهام بتوانیم کار را به نحو بهتري 

پیش بریم.
وي تصریح کرد: سود سهام پرداخت شده دارنده سهام را بر سهمي که در اختیار 
دارد، تثبیت کرد و سهم را از بلاتکلیفي بیرون آورد. البته هنوز مدیریت این 
واحدها به دارندگان سهام واگذار نشده است و با لایحه اي که از سوي دولت به 

مجلس ارایه شده، حتما این کار انجام مي شود.
کرباسیان افزود: سود سهام دهک هاي پایین درآمدي به صورت کلي واریز شده 
است و امیدواریم تا پایان سال، مابقي نیز سود خود را به صورت کامل دریافت 

کنند.
وزیر اقتصاد با بیان اینکه براي مردمي سازي اقتصاد و اجراي اصل 44 واگذاري 
بنگاهها از سوي دولت در دستور کار قرار گرفته است، گفت: از دولت یازدهم و 
در دولت دوازدهم بیش از یک تا دو بنگاه فقط به صورت رددیون واگذار شده که 

آن هم در قالب قانون بودجه بوده است. رد دیون جزو سیاستهاي دولت نیست.
وي افزود: سهم واگذاري به بخش خصوصي واقعي در دولت یازدهم و دوازدهم 
بیش از 70 درصد بوده، این در حالي است که بزرگترین مزایده ها و واگذاري ها 
در چند روز آینده انجام خواهد شد که نقطه عطفي در حوزه واگذاري ها خواهد 

بود. بر این اساس قرار است که طي روزهاي آینده انجام شود.
کرباسیان واگذاري دارایي مازاد بانکها و بنگاههاي غیرمرتبط بانکها را از جمله 
دستورکارهاي وزارت اقتصاد دانست و گفت: تاکنون 10 هزار میلیارد تومان در 
قالب قانوني از اموال بانکها واگذار شده است تا دولت بتواند جایگاه حاکمیتي خود 

را داشته باشد و از رقابت با بخش مردمي و خصوصي اقتصاد دست بردارد.

وزیر اقتصاد در آیین نکوداشت ساماندهی سهام عدالت :

۱۰ هزار میلیارد تومان از اموال بانک ها واگذار شد 

املاک  و  اسناد  ثبت  اداره  در  اختلاف مستقر  هیات حل 
منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و 
به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
به  مربوط   139660330001015559 شماره  رای   -1
اعظم  خانم   1395114430001001782 کلاسه  پرونده 
طالب فرزند حسن در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 
229/75 مترمربع پلاک شماره 10250/18/36 اصلی واقع در 
قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی 
خریداری مع الواسطه از محمدرضا- مرضیه- فاطمه- زهرا- نیره 

همگی شفیعی نژاد .)م الف 7412(
به  مربوط   139660330001013930 شماره  رای   -2
پرونده کلاسه 1391114430001002224 آقای ابوالفضل 
ملکی فرزند غلامحسین در ششدانگ یکباب ساختمان به 
مساحت 122 مترمربع پلاک شماره 10281 اصلی واقع در 
قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از محمدعلی هدایتی.)م الف 7413(
به  مربوط   13966033000101  6768 شماره  رای   -3
پرونده کلاسه 1395114430001000980 آقای اسماعیل 
پناهی فرزند صفر در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 
103 مترمربع پلاک شماره 11002 اصلی واقع در قم بخش 
یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی.

)م الف 7414(
به  مربوط   13966033000101  7169 شماره  رای   -4
حسین  آقای  کلاسه 1396114430001000517  پرونده 
بصیری فرزند حسن در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت  
168 مترمربع پلاک شماره 10977 اصلی واقع در قم بخش 
یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی.

)م الف 7415(
به  مربوط   139660330001014567 شماره  رای   -5
محمد  آقای   1396114430001000344 کلاسه  پرونده 
نائینی قدیمی فرزند رضا در ششدانگ یکباب ساختمان به 
مساحت  191/27 مترمربع پلاک شماره 1 فرعی از 10838 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

خریداری طی سند قطعی .)م الف 7416(
به  مربوط   139660330001017933 شماره  رای   -6
مجتبی  آقای  پرونده کلاسه 1396114430001000111 
به  ساختمان  یکباب  ششدانگ  در  حسین  فرزند  بیطرفان 
مساحت 67/31 مترمربع پلاک شماره    10346اصلی واقع 

در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی 
سند مالکیت مشاعی .)م الف 7417( 

به  مربوط   139660330001016708 شماره  رای   -7
نرگس  خانم   1396114430001000211 کلاسه  پرونده 
ذوقی هنرمند فرزند سیدموسی در ششدانگ یکباب ساختمان 
به مساحت 50 مترمربع پلاک شماره 2 فرعی از 11188  
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 
مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از کمال رنگرز فردوئی 

.)م الف 7418(
به  مربوط   139660330001016708 شماره  رای   -8
نرگس  خانم   1396114430001000211 کلاسه  پرونده 
ذوقی هنرمند فرزند سیدموسی در ششدانگ یکباب ساختمان 
به مساحت  50 مترمربع پلاک شماره 2 فرعی از 11188 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 
مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از کمال رنگرز فردوئی 

.)م الف 7418(
به  مربوط   139660330001014581 شماره  رای   -9
پرونده کلاسه 1396114430001000315 آقای سعید فتح 
الهی فرزند اسمعیل در سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت  شش دانگ 150 مترمربع پلاک شماره 
11232و 11233 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 
ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از 
امیرحسین ولی احدی از وراث غلامرضا ولی از پلاک 11233 
اصلی نسبت به 58 مترمربع و مبایعه نامه عادی خریداری مع 
الواسطه از حیدر پور فخاران از پلاک 11232 اصلی نسبت به 

92 مترمربع .)م الف 7419(
به  مربوط   139660330001014580 شماره  رای   -10
جعفر  آقای   1396114430001000314 کلاسه  پرونده 
کرمانی فرزند عباس در سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت  ششدانگ 150 مترمربع پلاک شماره 
11232 و 11233 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 
ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از 
امیرحسین ولی احدی از وراث غلامرضا ولی از پلاک 11233 
اصلی نسبت به 58 مترمربع و مبایعه نامه عادی خریداری مع 
الواسطه از حیدر پور فخاران از پلاک 11232 اصلی نسبت به 

92 مترمربع.)م الف 7419(
به  مربوط   139660330001014163 شماره  رای   -11
پرونده کلاسه 1395114430001000112 آقای ابوالفضل 
خوش لهجه برنا فرزند حسین در ششدانگ یکباب ساختمان 
به مساحت 176 مترمربع پلاک شماره 10870 اصلی واقع در 

قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند 
رسمی . )م الف 7255(

به  مربوط   139660330001014480 شماره  رای   -12
سعید  آقای   1396114430001000461 کلاسه  پرونده 
به  ساختمان  یکباب  ششدانگ  در  حسین  فرزند  حسینی 
مساحت 40/55 مترمربع پلاک شماره 10537 اصلی واقع در 
قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از عباس اسحاقی .)م الف 7404(
به  مربوط   139660330001014885 شماره  رای   -13
محمد  آقای   1395114430001001589 کلاسه  پرونده 
فیاضی فرزند عبدالحسین در ششدانگ یکباب ساختمان به 
مساحت 139/70 مترمربع پلاک شماره 10273 اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی 

سند رسمی  .)م الف 7406(
به  مربوط   139660330001014317 شماره  رای   -14
پرونده کلاسه 1392114430002001848 آقای منوچهر 
یکباب  ششدانگ  در  مصطفی  فرزند  چمگردانی  ضیائی 
ساختمان به مساحت 68/20 مترمربع پلاک شماره 1 فرعی از 
10712 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک 

قم خریداری طی سند رسمی .)م الف 7407(
به  مربوط   139660330001014508 شماره  رای   -15
حمیده  خانم  کلاسه 1394114430001000190  پرونده 
اصولی بدرلو فرزند علی در ششدانگ یکباب ساختمان به 
مساحت 120 مترمربع پلاک شماره 1/431/3361 اصلی واقع 
در قم بخش 4 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی 

سند مالکیت مشاعی .) م الف 7408(
به  مربوط   139660330001017954 شماره  رای   -16
حسین  آقای  کلاسه 1395114430001002128  پرونده 
به  ساختمان  یکباب  ششدانگ  در  اصغر  فرزند  ابراهیمی 
مساحت 66/42 مترمربع پلاک شماره 11238 اصلی واقع در 
قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی 
خریداری مع الواسطه از جواد و علی رضا ولی وراث غلامعلی 

ولی .)م الف 7409(
به  مربوط   139660330001014691 شماره  رای   -17
مهدی  آقای   1394114430001000368 کلاسه  پرونده 
به  ساختمان  یکباب  ششدانگ  در  غلام  فرزند  فر  غفاری 
مساحت 100 مترمربع پلاک شماره باقیمانده 10453 اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری 

طی سند رسمی  .)م الف 7411(
به  مربوط   139660330001017211 شماره  رای   -18

پرونده کلاسه 1391114430001009282 خانم معصومه 
حامدی فر فرزند علی اصغر در سه دانگ مشاع از ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 72 مترمربع پلاک 
شماره 10437 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 
اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از زهرا 

- معصومه وراث عباس نظری .)م الف 7420(
به  مربوط   139660330001017213 شماره  رای   -19
پرونده کلاسه 1394114430001000436 آقای حجت اله 
محمدی فرزند حسین در سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت ششدانگ 72 مترمربع پلاک شماره 
10437 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک 
قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از زهرا - معصومه 

وراث عباس نظری .)م الف 7420(
به  مربوط   139660330001015040 شماره  رای   -20
عباس  آقای   1393114430002000273 کلاسه  پرونده 
به  ساختمان  یکباب  ششدانگ  در  حسین  فرزند  قنبریان 
مساحت 54 مترمربع پلاک شماره 11004 اصلی واقع در قم 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند 

رسمی  .)م الف 7421(
به  مربوط   139660330001014462 شماره  رای   -21
داود  آقای   1395114430001001368 کلاسه  پرونده 
مسعودی پناه فرزند یداله در ششدانگ یکباب ساختمان به 
مساحت 190 مترمربع پلاک شماره 10254 اصلی واقع در 
قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند 

رسمی .)م الف 7519(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است 
پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی 
صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی 
چنانچه  تا  آگهی  روز   15 فاصله  به  نوبت  دو  در  مراتب 
اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از 
تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت 
اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه 
و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا 
به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور 
سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/12/06 
تاریخ انتشار دوم: 1396/12/21
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002034460 شماره  رای   -1
1396114430002001601 آقای فرید علی عسگری فرزند نصراله در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 237/50 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 1068/1209 و 2566 و 2567 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از حسین معینیان 

.)م الف 7462(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002034644 شماره  رای   -2
1396114430002001424 آقای ابوالفضل نجاتی فرزند بداغعلی در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 101/75 مترمربع 
پلاک شماره 1 فرعی از 2553 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمدعلی مشکوتی .)م الف 7502(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002034239 شماره  رای   -3
1396114430002001153 خانم اشرف فخارزاده بیدکی فرزند حسن در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 2300 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از حمید فرهادی .)م الف 7422(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002033447 شماره  رای   -4
1393114430002000093 آقای اصغر کاظمی فرزند حسین در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 27 مترمربع پلاک 
شماره 15 فرعی از 2608 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از عباس خاکفرجی .)م الف 7405(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002033260 شماره  رای   -5
1394114430002000680 آقای حسین طالبی فرزند محمدرضا در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 55/20 مترمربع 
پلاک شماره 50 و 41 فرعی از 2604 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محترم تولیتی .)م الف 7530(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002033168 شماره  رای   -6
1395114430002000958 موسسه خیریه انجمن تکفل و سرپرستی ایتام 
قم در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
450 مترمربع پلاک شماره  فرعی از 1939- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم خریداری طی سند وصیت و سند رسمی و سند مالکیت می 

باشد .)م الف 7529(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002033940 شماره  رای   -7
1391114430002018068 آقای اباذر فتحی فرزند خیراله در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 110 مترمربع پلاک 

شماره 210 فرعی از 1950 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی مع الواسطه از ابوالفضل احسانی .)م الف 7528(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002034348 شماره  رای   -8
1396114430002001636 آقای حمید کلایی فرزند عوض در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 113/15 مترمربع 
پلاک شماره 1 فرعی از 1944 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از علی کارگران و غلامرضا کارگران .)م الف 

)7527
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002033901 شماره  رای   -9
1391114430002009452 آقای فرمانعلی احمدی فرزند قربان در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 111/20 مترمربع 
پلاک شماره  فرعی از 1970 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از ابراهیم علی فرخ .)م الف 7526(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002032931 شماره  رای   -10
1391114430002014521 آقای مجید ابوالحسنی فرزند غلامرضا در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 161/70 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 2566/1068/1211 و2567 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از علی ابوالحسنی و غلامرضا 

ابوالحسنی .)م الف 7525(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002032931 شماره  رای   -11
1391114430002014521 آقای مجید ابوالحسنی فرزند غلامرضا در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 161/70 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 2566/1068/1211 و 2567 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از علی ابوالحسنی و 

غلامرضا ابوالحسنی .)م الف 7525(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002021866 شماره  رای   -12
متولد  اکبر  علی  فرزند  حاجیلو  حسن  آقای   1393114430002000931
1334/12/1 در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت 106/06 مترمربع پلاک شماره 1 فرعی از 2541 اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت 

مشاعی .)م الف 7524(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002026807 شماره  رای   -13
از  قسمتی  در  حسن  فرزند  زند  اشرف  خانم   1391114430002007846
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 195 مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از 2333 و 2334  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از ولی اله زند .)م الف 7523(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002033038 شماره  رای   -14
1396114430002000825 خانم فاطمه کدوری فرزند عباس در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 70 مترمربع پلاک 

شماره 185 فرعی از 2540 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سید محمدرضا سجادی .)م الف 7522(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002033183 شماره  رای   -15
1391114430002004227 خانم نجیبه تقی زاده فرزند ملکعلی در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 58/80 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 1854 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از شهباز قره ها .)م الف 7521(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002027360 شماره  رای   -16
1391114430002015078 خانم فاطمه تقوی پور فرزند کریم در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 132 مترمربع پلاک 
شماره 22/497 فرعی از 2606 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی .)م الف 7520(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002032823 شماره  رای   -17
1391114430002012928 آقای علی یوسفی فرزند فضل اله در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 133/78 مترمربع 
پلاک شماره  فرعی از 1843 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سید حسین شریفی .)م الف 7518(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002030142 شماره  رای   -18
1391114430002001467 آقای محمدعلی عاصم آبادی فرزند ولی اله در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 119/55 
مترمربع پلاک شماره  فرعی از 1965 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سید احمد فاتحی .)م الف 7516(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002024792 شماره  رای   -19
1391114430002003110 آقای محمدتقی رجبی خضرآباد فرزند غلامعلی 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
112/50 مترمربع پلاک شماره 1 فرعی از 1759 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از وراث سید علی محمد 

تولیتی .)م الف 7517(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به 
مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص 
ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول 
اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ 
و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و 
دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند 
لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/12/06 تاریخ انتشار دوم: 1396/12/21
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

اصلاحیه آگهی مناقصه شهرداری صباشهر
زمان بازگشایی این آگهی به تاریخ 97/01/21 صحیح 
میباشد که به اشتباه تاریخ 97/02/01 تایپ شده است.
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هفته چهارم لیگ قهرمانان آسیا

استقلال - العین با طعم تلافی
با آغاز دور برگشت لیگ قهرمانان آسیا، استقلال در تهران به دنبال تلافی ناداوری 
دیدار هفته گذشته مقابل العین و ذوب آهن به دنبال پیروزی دوباره مقابل الوحده و 

رسیدن به الدوحیل صدرنشین گروهش است.
در ادامه مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا، دور برگشت این رقابت ها  روز دوشنبه 
به جز  ایران  نمایندگان  از گروه های B و D آغاز می شود.  برگزاری چهار دیدار  با 
تراکتورسازی در دور رفت لیگ قهرمانان آسیا توانستند امتیازات خوبی دشت کنند و 
 ،B در رده اول یا دوم گروه های شان قرار گیرند. ذوب آهن با 6 امتیاز در رده دوم گروه
پرسپولیس با 6 امتیاز در رده نخست گروه C و استقلال با پنج امتیاز در رده نخست 
گروه D یا همان گروه مرگ رقابت های لیگ قهرمانان آسیا قرار گرفتند. تراکتورسازی 
هم با وجود عملکرد فنی نسبتا خوب تنها یک امتیاز از سه دیدار دور رفت کسب کرد 

و در رده چهارم گروه A قرار گرفت.
امروزدر هفته چهارم لیگ قهرمانان آسیا در گروه B، ذوب آهن از ساعت 18:30 در 
ورزشگاه زاید ابوظبی مهمان الوحده امارات است. شاگردان امیر قلعه نویی که در دور 
رفت توانستند تمام امتیازات بازی های خانگی شان را کسب کنند باید خودشان را آماده 
کنند تا نخستین امتیازشان را در بازی های خارج از خانه به دست  آورند. ذوب آهن در 
هفته نخست لیگ قهرمانان آسیا در قطر به مصاف الدوحیل این کشور رفت که بازی 
برده را سه بر یک شکست خورد اما در ادامه با دو پیروزی دو بر صفر مقابل لوکومتیو 

ازبکستان و الوحده امارات خودش را به رده دوم این گروه رساند.
ستارگان ذوب آهن که نام شان در آمارهای لیگ قهرمانان آسیا به چشم می خورد، 
محمدرشید مظاهری دروازه بان و مرتضی تبریزی مهاجم این تیم هستند. مظاهری در 
لیگ قهرمانان آسیا توانسته دو کلین شیت و 13 مهار توپ داشته باشد که با این عملکرد 
خودش را به عنوان یکی از بهترین دروازه بانان این رقابت ها معرفی کرده است. تبریزی 
هم با سه گلی که برای ذوب آهن به ثمر رسانده، یکی از گل زنان برتر لیگ قهرمانان 
آسیا است. با توجه به این که الوحده در رقابت های این فصل لیگ قهرمانان آسیا 
عملکرد خوبی به خصوص در خط دفاع نداشته، ذوب آهنی ها می توانند امیدوار باشند 
تا با پیروزی در این دیدار، بیش تر راه صعود به مرحله بعد لیگ قهرمانان آسیا را طی 

کنند. الوحده در دور رفت 10 گل دریافت کرده و تنها توانست دو گل به ثمر برساند.
ذوب آهن برای این دیدار بازیکن محروم ندارد و تنها برای کی روش استنلی یک کارت 
زرد ثبت شده و باید مراقب باشد تا در این دیدار کارت زرد دیگری دریافت نکند تا بازی 

حساس مقابل الدوحیل را از دست ندهد.
هم چنین در بازی دیگر این گروه لوکومتیو ازبکستان از ساعت 15:30 میزبان الدوحیل 
صدرنشین این گروه است. در حال حاضر الدوحیل با 9، ذوب آهن با 6، لوکومتیو با سه و 

الوحده بدون امتیاز در رده های اول تا چهارم گروه B قرار دارند.
در ادامه دیدارهای روز دوشنبه، استقلال در دیداری حساس از ساعت 19 در ورزشگاه 
آزادی میزبان العین امارات است. دیدار رفت این دو تیم در امارات حواشی زیادی داشت 
و در شرایطی که استقلال می توانست پیروز از امارات بازگردد اما با اشتباهات فاحش 
داوری، پیروزی اش با تساوی 2 بر 2 عوض شد تا فرصت صدرنشینی مقتدرانه تر در 

گروه D لیگ قهرمانان آسیا را از دست بدهد.
این دیدار نخستین دیدار استقلال در فصل جدید لیگ قهرمانان آسیا است که در 
تهران میزبانی می کند و هواداران این تیم مشتاقند تا استقلال جذاب شفر را از نزدیک 
در آسیا نظاره کنند. ستاره استقلال در چند بازی اخیر مامه بابا تیام بوده که در 6 
بازی هایی که حضور داشته عملکرد خوبی از خودش نشان داده و چهار گل و یک پاس 
گل داده است. او هم چنین در داربی و بازی مقابل الهلال روی تک گل استقلال تاثیر 
مستقیم داشت و با این اوصاف روی هفت گل از هشت گل اخیر استقلال تاثیرگذار 
بوده است. این نکته هم باید در نظر گرفت که تیام مقابل سپیدرود و الریان از نیمه 

دوم به میدان آمد.
نکته نگران کننده درباره استقلال در این دیدار غیبت مجید حسینی در قلب دفاع این 
تیم است. او که در این فصل عملکرد درخشانی به همراه روزبه چشمی در خط دفاع 
استقلال داشته به همراه پادوانی، قاعدی و برزای مصدومان استقلال در دیدار مقابل 
الریان هستند. با این اوصاف خط دفاع استقلال در این دیدار کار سختی مقابل مهاجمان 
باتجربه و باکیفیت العین مانند عمر عبدالرحمان، مارکوس برگ و احمد خلیل دارد. 
در هر صورت آبی پوشان استقلال به دنبال گرفتن انتقام باخت سنگین فصل گذشته 
مقابل العین هستند و هیچ بهانه ای برای هواداران آبی پوش مورد قبول نیست که این 
دیدار را با نتیجه ای غیر از پیروزی به پایان برسانند. البته اتفاقات دیدار دور رفت هم 

مزید بر علت است.
شفر در این دیدار بازیکن محرومی ندارد و تنها روزبه چشمی، پژمان منتظری و امید 
ابراهیمی بازیکنان یک کارته استقلال در این دیدار هستند که گرفتن یک کارت زرد 
دیگر باعث از دست رفتن بازی بعدی خانگی مقابل الریان می شود. هم چنین در این 
دیدار محمد عبدالرحمان به دلیل دو اخطاره بودن، غایب العین مقابل استقلال است. 

قضاوت این دیدار برعهده لیو ووک مان از هنگ کنگ است.
در بازی دیگر این گروه الریان از ساعت18:45 میزبان الهلال عربستان است. پیش از 
آغاز دور برگشت لیگ قهرمانان آسیا، استقلال با پنج، الریان با سه، العین با سه و الهلال 

با دو امتیاز در رده های اول تا چهارم گروه D قرار گرفتند.

کُشتی در آستانه یک تصمیم مهم 
مجمع فوق العاده فدراسیون کشتی درحالی امروز  قرار است تکلیف رییس مستعفی 
فدراسیون را مشخص کند که به نظر می رسد این مجمع در آستانه تصمیمی مهم برای 

یکی از پرافتخارترین رشته های تاریخ ورزش ایران قرار دارد. 
بعد از استعفای رسانه ای رسول خادم در نهم اسفند و مخالفت وزارت ورزش و جوانان 
و حمایت های متعدد جامعه کشتی از رئیس مستعفی، هنوز تلاش ها برای بازگرداندن 
خادم ، موثر واقع نشده و به همین دلیل و با درخواست رییسان هیات های کشتی 
سراسر کشور، مجمع فوق العاده فدراسیون  روز دوشنبه  با حضور »محمدرضا داورزنی« 

معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش و جوانان برگزار می شود.
البته پیش از برگزاری مجمع فوق العاده فدراسیون، گویا »بهروز نعمتی« عضو هیات 
رییسه فدراسیون کشتی و نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی در جلسه ای 
به نمایندگی از طرف هیات رییسه با رسول خادم برگزار کرده و خواستار بازگشت وی 
به فدراسیون کشتی شده است اما خبری از پاسخ رئیس مستعفی فدراسیون به این 

درخواست منتشر نشده است.
دیگر عضو هیات رییسه فدراسیون کشتی در این خصوص روز یکشنبه به خبرنگار 
ایرنا، گفت: کشتی ایران خیلی بزرگ است و همه ما بخشی از وجودمان متعلق به ورزش 
کشتی است و خادم نیز در این رشته ملی به لحاظ اخلاقی و توانایی های فنی، آدم 

قابلی است که توانسته این فدراسیون را بی حاشیه اداره کند.
»سید هادی حسینی« با تاکید بر اینکه خادم باید در کشتی به فعالیت خود ادامه 
دهد،گفت: از سوی دیگر حرفی که او زده غلط نیست چرا که ما نمی گوییم با آنها 
کشتی بگیریم چرا که رژیم اشغالگر قدس، نژادپرست و کودک کش است. اما تکلیف 
و سیاست ما در این زمینه باید مشخص باشد. معاون حقوقی، مجلس و استان های 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، تصریح کرد: همه ما پیرو سیاست های نظام هستیم 
و رسول خادم نیز چنین رویکردی دارد و به نوعی همه سرباز ولایت، کشور و تابع 

سیاست های نظام هستیم.
حسینی ادامه داد: خادم باید به کشتی برگردد چرا که طی این سال ها فدراسیون را 
بی حاشیه اداره کرده و ممکن است یک کشتی گیر در یک مسابقه ای نتواند مسابقه 
بدهد و گرفتار شود و این نگرانی وجود دارد که کشتی محروم شود و بهتر است 
سیاستگذاران این نگرانی را مرتفع کنند. عضو هیات رییسه فدراسیون کشتی یادآور 
شد: تقاضای ما از خادم این است که کشتی را تنها نگذارد چرا که هدف و تلاش همه 
ما سربلندی کشورمان است و کشتی نیز از رشته هایی است که بارها پرچم ایران را 
در میادین بین المللی بالا نگه داشته است. درهمین راستا رییس هیات کشتی استان 
مازندران نیز درخصوص برگزاری مجمع فوق العاده فدراسیون گفت: این مجمع به دلیل 
شرایطی که برای فدراسیون ایجاد شده فردا برگزار می شود، چرا که کشتی همچنان 
باید به راه خود ادامه دهد و ماموریت اصلی ما در جلسه فردا، درخواست از خادم برای 
ادامه فعالیت و تلاش برای برگرداندن وی است.  اصغر ثمربخش ادامه داد: همانطور که 
محمدرضا داورزنی معاون وزیر ورزش و جوانان اعلام کرد، برخی از موضوعات مربوط به 
سیاست های کلان و آرمان های نظام است که باید در دستگاهها و ارگان های مربوط 
درمورد آن تصمیم گیری شود و باید منافع کشور را مد نظر قرار داد.  وی تصریح کرد: 
امیدوارم مجمع فدراسیون کشتی، تصمیمی را اتخاذ کند که به نفع کشتی کشورمان 
باشد و از سوی دیگر اگر تلاش ها برای بازگشت خادم به فدراسیون بی نتیجه ماند، 
براساس اساسنامه فدراسیون، مجمع باید درخصوص تعیین سرپرست تصمیم گیری 
کند. ثمربخش درخصوص اینکه آیا مجمع فرد خاصی را از هم اکنون برای سرپرستی 
فدراسیون در نظر گرفته است؟ گفت: در این خصوص تاکنون هیچ تصمیمی گرفته 

نشده و فردی نیز برای این پست مشخص نشده است.
از سوی دیگر برگزاری مجمع فوق العاده فدراسیون کشتی به غیر از آنکه تکلیف 
فدراسیون را مشخص خواهد کرد، به این دلیل اهمیت دارد که اقدامی منحصر به فرد 
در ورزش کشورمان در حال انجام است و آن تعیین تکلیف فدراسیون و احتمالا تعیین 
سرپرست فدراسیون کشتی با تصمیم اعضای مجمع است، چرا که پیش از این وزارت 

ورزش با توجه به اختیارات خود می توانست سرپرست فدراسیون را تعیین کند.
براساس اساسنامه جدید فدراسیون کشتی که به تایید اتحادیه جهانی رسیده است، 
از این پس مجمع عمومی فدراسیون کشتی اختیار تعیین سرپرست و عزل رییس 
فدراسیون را خواهد داشت و البته این موضوع با حمایت و همکاری همه جانبه وزارت 
ورزش انجام شده است، چرا که یکی از ایرادهای اساسی اتحادیه جهانی که خطر تعلیق 
کشتی را نیز به دنبال داشت، همین موضوع بود. این مجمع درحالی قرار است امروز 
دوشنبه  برگزار شود که در اقدامی سوال برانگیز بنابر تصمیم و اعلام فدراسیون، پشت 

درهای بسته و بدون حضور رسانه ها خواهد بود.
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کی روش از انتشار قراردادش ناراحت شده است

تاج:فشاری برای برکناری ساکت  نیست
رییس فدراسیون فوتبال می گوید: ایران محور صدور مجوز 

حرفه ای برای باشگاه های فوتسال در آسیا است.
به  گزارش  ایسنا، مهدی تاج در حاشیه جلسه مدیران عامل 
باشگاه های لیگ برتر فوتسال با مسئولان فدراسیون، اظهار 
کرد: ما به دنبال این هستیم که سازمان لیگ برتر فوتسال 
در راستای استانداردسازی جدی عمل کند. ما صدور مجوز 
حرفه ای را از سال آینده در این قسمت اجرا می کنیم. البته 
این پروسه اجرایی تا دو سال آینده ادامه  دارد. در آسیا محور 
اصلی این کار ایران در نظر گرفته شده است. ما با اقتدار نتایج 
خوبی در فوتسال کسب کرده ایم و لیگ ما باید پویا باشد. 
تنها کشوری هستیم که در آسیا هم تیم جوانان آقایان و 
هم تیم جوانان بانوان داریم. به همین دلیل ما کمی از آسیا 

جلوتر هستیم.
رییس فدراسیون فوتبال افزود: این کار باید در سیستم 
ما انجام شود. 32 معیار برای صدور مجوز حرفه ای فوتبال 
بود. ما روی همین معیارها هم در کنفدراسیون فوتبال آسیا 
و هم در ایران برای صدور مجوز حرفه ای تیم های فوتسال 
بحث کردیم. این 32 معیار را در پنج معیار خلاصه کرده ایم و 
یکسری از این معیارها حذف و یکسری دیگر هم با هم ادغام 
شده اند. این کار برای این بود که یک استاندارد حرفه ای در 
فوتسال ایجاد شود. محور اول این مجوزها ورزشی است. به 
این صورت که سرمربی باید سطح سه و مربی سطح دو 
داشته باشد. برای مدیران عامل هم ویژگی هایی هم در نظر 

گرفته شده است.
او ابراز امیدواری نسبت به اجرای معیارهای حرفه ای در 
بر  حرفه ای  مجوز  صدور  فوتبال  در  گفت :  ایران  فوتسال 
عهده AFC است. ما مقدمات این کار را در داخل کشور 

می خواهیم فراهم کنیم. این کار یک روزی قطعی می شود.
تاج ادامه  داد: معیار دوم، معیار زیر ساخت ها است. برای 
تحت  یا  اجاره ای  که  شود  مشخص  باید  ورزشگاه  مثال 
مالکیت باشگاه است. آنها باید یک ورزشگاهی را به عنوان 
محل برگزاری مسابقات به سازمان لیگ فوتسال اعلام کنند. 
معیار بعدی، معیار حقوقی است که برای بحث قراردادها 
است. معیارهای بودجه ای و مالی هم وجود دارد. این حداقل 
معیارهایی است که برای فوتسال در نظر گرفته ایم تا دو، سه 

سال آینده این معیارها قطعی و اجرایی می شوند.
رییس فدراسیون فوتبال درباره حواشی لیگ فوتسال، اظهار 
کرد: فوتبال یا فوتسال بدون حاشیه، مثل تهران بدون دود و 
ترافیک است. شما هیچ وقت نمی توانید از آن اجتناب کنید 
و باید تلاش کنیم تا میزان آن را کاهش دهیم. خوشبختانه 
در فوتبال و فوتسال حاشیه ها محدود شده است. ما نتایج  
خوبی در تمام رده های فدراسیون فوتبال گرفته ایم. مثلا در 
فوتبال بحث میزبانی مقابل عربستان مطرح بود که ما در 
 CAS این موضوع تاکید و اعلام کردیم که اعتراضمان را به
انجام داده ایم. من در یکی از رسانه ها دیده ام که پرسیدند، 
فدراسیون فوتبال چه اقدامی در راستای گرفتن میزبانی 
مقابل عربستان انجام داده است؟ ما به CAS شکایت کردیم. 
ما از صحبت هایی که اینفانتینو انجام داد ارزیابی خوبی داریم. 

حضور اینفانتینو راهگشا بود.
او افزود:   AFC به ما کمک کرد و نامه  فدراسیون فوتبال 
ایران را در صورت جلسه کمیته  مسابقات AFC قرار داد. اگر 
این موضوع در جلسه آینده کمیته  مسابقات تصویب شود، 

مشکل میزبانی مقابل عربستان به کلی حل می شود.

تاج درباره غرامت به فدراسیون فوتبال ایران پرداخت و 
 CAS دارد. در مرحله اول CAS گفت : غرامت بستگی به
حکم گرفته ایم. کاری که ما می توانیم انجام دهیم همین 
است. برخی از دوستان از نظر معیار حقوقی در جریان کامل 
این اتفاقات نیستند. فدراسیون که نمی تواند برود شمشیر 
باشد.  پایبند  بین المللی  قوانین  با  باید  فدراسیون  بکشد. 
فدراسیون فوتبال برای گرفتن حقش باید به  CAS شکایت 

کند.
رییس فدراسیون فوتبال درباره پرتاب ترقه در داربی هشتاد 
و ششم پایتخت، تصریح کرد: پرتاب ترقه کار خوبی نبود. 
علی رغم میل باطنی ما و کارهایی که این دو باشگاه  برای 
عدم وقوع چنین اتفاقی انجام دادند، در داربی ترقه پرتاب 
شد. ریسکی که ما انجام دادیم و در چنین بازی تنشی 
اینفانتینو را به ورزشگاه آوردیم، زمانی که سنگ هم به داخل 
زمین پرتاب شد، ما با اینفانتینو از ورزشگاه خارج شده بودیم. 
دیگر آن پرتاب سنگ را ندیدیم اما آن ترقه، اتفاق خوبی نبود 

و نباید رخ می داد.
تاج درباره دیدار فردا )دوشنبه(  استقلال مقابل العین در 
ورزشگاه آزادی، اظهار کرد: این دیدار، دیدار حساسی است. 
ما می خواهیم که همه کمک کنند. یک این که به تماشاگران 
بگوییم با توجه به الزاماتی که باید انجام دهیم راهش این 
است که به ما امیدواری دهند که ورزشگاه هایمان می توانند 
پذیرای همه باشند و برنامه ریزی داشته باشند و همه را 
امیدوار کنیم که در ورزشگاه های ما اتفاق بدی رخ نمی دهد. 
اگر پرتاب ترقه در بازی فردا رخ دهد باید نگران گزارش 
داور بازی باشیم. در این صورت شما چه کمیته  مسابقاتی 
را می خواهید بروید و بگویید که در ورزشگاه ها اتفاقی رخ 
نمی دهد. ما جلوی چشم رییس فیفا ترقه زدیم و آن ترقه 
طوری بود که رییس فیفا از جایش پرید و به ما هم یک 
لبخند زد. اینفانتینو در راهرو از ما پرسید که آن ترقه ای 
که زدند چه بود؟ او در واقع می خواست به ما بگوید که 
حواسش است. من هم به او گفتم که شرایط همه داربی ها 

همین گونه است.
وی افزود: او هم داربی های زیادی دیده است. این اتفاقات 
ممکن است در هر داربی رخ دهد. اگر فردا اتفاق بدی رخ 
دهد باید افرادی که اعتراض می کنند که چرا نتوانستیم در 
کمیته  مسابقات از حقمان مقابل عربستان دفاع کنیم، این 

اتفاقات را ببینند.
سیرالئون  اتفاق  معیار  درباره  فوتبال  فدراسیون  رییس 
به عنوان حریف تدارکاتی ایران در راه جام جهانی 2018 
روسیه، بیان  کرد: ما به دنبال بازی با لیبی بودیم که متناسب 
با نوع درخواست سرمربی تیم   ملی بوده است. ما باید به 
روندی که سرمربی برای آماده سازی تیم   ملی پیش بینی 
و  مهیا شده  روند  این  تمام  بگذاریم.  احترام  است،  کرده 
نخستین قدم مان بازی با تیمی است که بتوان از بازیکنانی 
استفاده کرد که لژیونر نیستند و در جام باشگاه های آسیا نیز 
بازی نمی کنند. بازی ضعیفی که باید آن را بازی مقدماتی 
تلقی کنیم و 70 - 80 درصد از تیم   ملی ما در آن حضور 
نخواهد داشت. پس از نیامدن لیبی دوستان سیرالئون را 
پیشنهاد دادند که سیرالئون تیم خوبی است و ما نیز در 
این زمینه  وارد مذاکره شدیم. این تیم در رتبه بندی فیفا از 
لیبی بالاتر است. این که کشور لیگ ندارد و یا لیگ آن منظم 
برگزار نمی شود مربوط به مجموعه فنی تیم است و انتقاداتی 
نیز به آن وارد است اما باید بگوییم که در مقایسه با لیبی، 
سیرالئون تیم بهتری است. عمده بازیکنان این کشور لژیونر 

هستند. انتقاداتی هست که ما آن را قبول می کنیم.
تاج  در ادامه  اضافه کرد: مشکلاتی نیز برای آمدن آنها به 
ایران داریم. تنها هزینه ای که برای آنها قرار است که پرداخت 

شود پول بلیت  آنها به ایران است.
رییس فدراسیون فوتبال درباره حضور کمیته  حقیقت یاب 
AFC در ایران، توضیح داد: این کمیته  به ایران را امن تلقی 
کرد و هیچ اتفاق بدی را در ایران شاهد نبود و گزارش خوبی 
دادند. این گزارش به کمیته  مسابقات AFC رفته و همین که 
AFC در کمیته  امنیت پرونده ما را بررسی نکرد و این پرونده 

به کمیته  مسابقات رفت، باید آن را مسابقه ای ارزیابی کرد.
تغییر  بر  مبنی  جوانان  و  ورزش  وزارت  فشار  درباره  او 
محمدرضا ساکت از سمت دبیر کلی فدراسیون فوتبال، بیان  
کرد: چنین چیزی نیست. ما باید امسال به سوی کارهای 
مدون و سودمند برای تیم   ملی قدم برداریم. ساکت اگر 
مدرک نداشت نمی توانست در مسند دبیر کلی عضو باشد و 
از سوی وزارت ورزش و جوانان نیز هیچ فشاری برای تغییر 
محمدرضا ساکت وجود ندارد. هم ساکت و هم کارلوس 
کی روش که مورد فشار رسانه ای قرار گرفته اند، هر دو زحمت 
می کشند و کار می کنند. کی روش حتی نتیجه  قابل قبولی 
نیز با تیم   ملی گرفته است و فدراسیون فوتبال نیز مصمم 
است از او حمایت کند و برنامه ریزی خوبی برای بازی های 

جام جهانی 2018 روسیه داشته باشد.
تاج ادامه  داد: این که من می گویم سه بازی آبرومند در 
جام جهانی برگزار کنیم، به این معنی نیست که امید به 
صعود نداشته باشیم،  بلکه همه کشورها ابتدا روی سه بازی 
دور گروهی برنامه ریزی می کنند. شما نمی توانید یک رییس 
فدراسیونی را در دنیا پیدا کنید که بگوید ما برای پنج بازی 
برنامه ریزی کرده ایم. ابتدا همه برای سه بازی دور گروهی 
برنامه ریزی می کنند و سپس سراغ بازی های مراحل دیگر 
می روند اگر بالاتر رفتیم می شود چهار بازی و اگر باز هم 
انجام  بازی. هدف ما  توانستیم صعود کنیم می شود پنج 
بازی های آبرومند است. از این که انتظار داشته باشیم سه 
تیم  اسپانیا، مراکش و پرتغال را با گل های زیادی شکست 
دهیم، انتظار زیادی است. چهار قهرمان در این گروه قرار 
دارند. حتی خود اینفانتینو نیز معتقد بود که ایران یکی از 
رقبای سخت و قهرمان دور گروهی برای حریفانش خواهد 

بود و حریفان ایران از این تیم می ترسند.
رییس فدراسیون فوتبال  درباره بالا رفتن انتظارات از تیم  
 ملی و حفظ کارلوس کی روش، بیان  کرد: چند ماه پس 
از جام جهانی، جام ملت های آسیا است و اگر ما بخواهیم 
سرمربی را تغییر دهیم باید دلیل منطقی خود را به مردم 
باید مردم را متقاعد کنیم که اگر به این  توضیح دهیم. 
نتیجه  رسیدیم چطور شد که این تصمیم را گرفتیم. به نظرم 
باید از نظر کی روش استفاده کنیم. با او نیز در این زمینه 
صحبت هایی شده است. عده ای  می گفتند که ما خودمان 
به فدراسیونمان پنج ستاره می گوییم اما با حضور اینفانتینو، 
او گفت که باعث افتخار است که ایران تنها کشوری است 
که در میان 211 کشور این افتخار را کسب کرده است. 
ما نباید به این افتخارات راضی باشیم و باید فدراسیون را 
به جلو حرکت دهیم. برای ما قهرمانی در آسیا مهم است 
زیرا 40 سال است که چنین اتفاقی رخ نداده است. ما باید 
هدف در فدراسیون داشته باشیم. یکی بحث امیدها و دیگری 
قهرمانی در جام ملت های آسیا. رسانه ها نیز باید برای حضور 
کارلوس کی روش جو دوست داشتن و دوست داشته شدن 

را ایجاد کنند.
او ادامه داد: این که رسانه ای قرارداد کی روش را منتشر 
می کند و متمم آن منتشر نمی شود، دوستان خارجی آن 
سرمربی چه فکری خواهند کرد؟ در چند کشور چنین 
اتفاقی رخ می دهد؟ ما حتی برای مربیان داخلی خود نیز 
این کار را انجام نمی دهیم. این ها کارهایی است که باعث 
می شود سرمربی تیم   ملی بشنود و برای او عجیب است و 

ناراحت می شود.

سرمربی تیم فوتبال استقلال بازی فردای تیمش مقابل العین امارات را مهم 
توصیف کرد و گفت: داور در زمین فرد مهمی است و ما باید به داور کمک کنیم 

نه اینکه او را تخریب کنیم.
وینفرد شفر در نشست خبری پیش از دیدار استقلال مقابل العین امارات در هفته 
چهارم از مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا اظهار داشت: همه می دانند بازی فردا 
بسیار بسیار مهم است. ما این شانس را داریم که رتبه اول را در گروه مان حفظ 

کنیم.
وی در ادامه افزود: روز گذشته در اینترنت در لیگ برتر انگلیس مشغول بررسی 
دایو زدن )شبیه سازی بازیکنان( دیدم، در این شرایط مشکل ما تنها داور نیست، 
بلکه مشکل بازیکنی است که دایو می زند تا از داور پنالتی بگیرد. در انگلیس هم 
چنین اتفاقی می افتاد و زمانی که یک بازیکن چند مرتبه این کار را تکرار می کند، 
دو جلسه از همراهی تیم خود محروم می شود که امیدوارم این قانون همه جا 
اجرا شود. این بخشی از سختی های کار داوران است که چنین اتفاقاتی هم در 

آلمان هم افتاد.
سرمربی تیم فوتبال استقلال با بیان اینکه همیشه حامی داوران بوده است، در 
خصوص قضاوت داور مالزیایی در دیدار رفت العین - استقلال تصریح کرد: شاید 
قضاوت بازی قبلی برای او سخت بود، اما امیدوارم بازی و قضاوت خیلی خوبی  
در آینده داشته باشد. متأسفانه مجید حسینی به علت مصدومیت در این بازی 
غایب است، اما آرمین سهرابیان و پژمان منتظری سالم هستند و می توانند جای 
حسینی را در دفاع پر کنند. تیم ما خیلی باانگیزه است و می خواهیم که در مسابقه 
فردا پیروز شویم، امیدوارم تماشاگران تهرانی هم به ورزشگاه بیایند و ورزشگاه 
آزادی را پر کنند، نه فقط تهرانی ها بلکه همه جای ایران، چون ما برای مردم 

ایران می جنگیم.
شفر با بیان اینکه هواداران استقلال یکی از بهترین هوادارانی هستند که او دیده 
است، خاطرنشان کرد: از آنها می خواهم که از آوردن بمب های کوچک و لیزر 
خودداری کنند، چون این گونه بازی منصفانه نیست. در قطر هم خیلی از اوقات 
به صورت بازیکنان لیزر می اندازند که امیدوارم این اتفاق نیفتد. با این حال از 
تماشاگران استقلال در تهران می خواهم به ورزشگاه آزادی بیایند و از استقلال 

حمایت کنند.
وی در واکنش به این سؤال که چرا اعضای کادرفنی استقلال و بازیکنان به داوری 
دیدار رفت اعتراض نکردند، گفت: بازیکنان ما شخصیت بالایی دارند و بازیکنانی 

نیستند که اعتراض کرده یا داور را تحت فشار قرار دهند. بازیکنان ما صحنه پنالتی 
را دیدند، اما این طور نیست که وسط زمین برویم و اعتراض کنیم. در بازی قبل 
گفتم که خوشحال هستم داور نیستم، چون داور در زمین فرد مهمی است و ما 
باید به داور کمک کنیم نه اینکه او را تخریب کنیم. ضمن اینکه الان فقط بحث 
دو امتیاز از دست رفته ما مطرح نیست بلکه دو بازیکن ما کارت زردی گرفتند 
که مستحق آن نبودند. AFC باید این کارت زردها را ببیند و درباره آنها تصمیم 
گرفته و این کارت ها را لحاظ نکند. سرمربی تیم فوتبال استقلال در واکنش به 
کری خواندن مدیر باشگاه العین و یادآوری شکست 6 بر یک آبی پوشان در فصل 
گذشته لیگ قهرمانان آسیا گفت: این موضوع طبیعی است. نمی توانیم بگوییم 
که به اینجا بیایید و ببازید. در بازی رفت هم گفتم که به امارات آمدیم که العین 
را ببریم. آنها کایو را از دست داده اند و شاید در بازی فردا دنبال ضدحمله باشند. 
العین تیم بسیار خوبی دارد و ما مطمئناً دیدار سختی خواهیم داشت. برای پیروزی 
باید بهتر از بازی رفت باشیم. وی از هواداران استقلال خواست که لیزر یا بمب 
دستی همراه نیاورند و ادامه داد: از آنها می خواهم کاری نکنند که فیفا نسبت به 
میزبانی ما عکس العمل نشان دهد. ما یک ماه همیشه بیرون از خانه بازی کردیم 
و این در حالی بود که می توانستیم از میزبانی در خانه خود استفاده بیشتری کرده 
و نتایج بهتری کسب کنیم. سرمربی تیم فوتبال استقلال در پاسخ به این پرسش 
که چرا استقلال پس از به ثمر رساندن گل اول به لاک دفاعی فرو می رود و اینکه 
آیا می توان مقابل العین بهتر از ضدحملات استفاده کرد یا خیر، اظهار داشت: 
در خیلی از بازی ها این گونه نبود که پس از گل عقب نشینی کنیم. شاید حریف 
حملات خود را بیشتر کرده بود. در نیمه دوم بازی با العین کمی عقب نشینی 
کردیم، اما مقابل الهلال و نیز برابر الریان در نیمه دوم حتی یک موقعیت هم به 
حریف ندادیم. این اتفاق بیشتر در دربی رخ داد که به دلیل پاس های بلند حریف 
طبیعی بود. وقتی از ضدحمله استفاده می کنید پاس آخر باید خیلی بهتر باشد. 
ما یک بازی پرفشار داشتیم و فردا همه بازیکنان می دانند باید در زمین چه کاری 
انجام دهند. پس از پرسش خبرنگاری درباره پست اینستاگرامی دختر شفر که 
نوشته بود زمانی به ایران می آید که بتواند به ورزشگاه برود، نماینده AFC گفت 
که این سؤال ارتباطی به بازی فردا ندارد، اما شفر پاسخ داد که نمی توانم بگویم 

دخترم چه چیزی بخواهد و چه چیزی نخواهد.
شفر در پاسخ به این پرسش که آیا فردا از سیدمهدی رحمتی در درون دروازه 
استفاده می کند یا از سیدحسین حسینی گفت: باید ببینیم فردا چه اتفاقی می افتد.

وی در پایان از هواداران خواست که با لیزر و بمب های دستی به ورزشگاه نیایند 
و گفت: این نکته خیلی مهم است و از هواداران می خواهم حواس شان به نفرات 
اطراف خود هم باشد تا کسی لیزر نیندازد و از نارنجک دستی هم استفاده نکند. 
تماشاگران باید صبر، تحمل و لبخند داشته باشند تا در انتهای مسابقه تیم شان به 

سه امتیاز دست پیدا کند.

 شفر:

 نمی توانیم به العینی ها بگوییم به ایران بیایید و ببازید

رقابت های مرحله دوم دسته دوم فوتبال کشور در هفته ای که گذشت، تحت تاثیر 
اتفاقی تلخ قرار گرفت.

 هفته گذشته رقابت های حساسی در فوتبال کشور به خصوص در رقابت های آسیایی 
برگزار شد؛ این حساسیت بالا طبیعتا سبب می شود، تا جدال پراهمیت دو تیم شهرداری 
بندرعباس و شاهین شهرداری بوشهر که روز چهارشنبه برای رسیدن به لیگ یک، رقابت 
مهمی را در مرحله دوم لیگ دسته دوم برگزار کردند، کمتر به چشم بیاید. این مسابقه 
تعیین کننده در نهایت با نتیجه 4 بر 1 به سود شاهین شهرداری بوشهر در ورزشگاه خلیج 
فارس بندرعباس خاتمه یافت، اما اتفاقی عجیب و تلخ این دیدار را تحت تاثیر قرار داد. 
اخراج بازیکن تیم میزبان شرایط را در نیمه دوم برای شهرداری بندرعباس بسیار دشوار 
کرده بود و آنها با سه گل از میهمان خود عقب افتاده بودند تا اینکه در دقیقه 70 زمان 

اتفاق عجیب فرا رسید.
در این دقیقه گلر تیم شهرداری بندرعباس که قصد دریبل مهاجم حریف را داشت، 
حرکتی ناموفق داشت تا گل چهارم و تیر خلاص بر پیکر تیم میزبان زده شود؛ پس از به 
ثمر رسیدن این گل، شادی بازیکنان شاهین بوشهر تمام نشده بود که یکی از هواداران 
خشمگین تیم میزبان، به سمت گلر تیم خودی رفت و درگیری عجیبی میان این دو 

آغاز شد.
پس از اینکه جیمی جامپ عصبانی به گلر شهرداری بندرعباس حمله ور شد، این بازیکن 
نیز که از قد و قامت بالاتری نسبت به هوادار معترض برخودار بود، شروع به زد و خورد 

با او کرد؛ البته این تمام ماجرا نیست و تلخی ماجرا از این لحظه به بعد بیشتر می شود.
پس از زد و خورد دروازه بان که می توان آن را با اغماض واکنش طبیعی گلر ناراحت و 
عصبی تیم میزبان در دیداری حساس در قبال رفتار ناپسند هوادار دانست، بازیکنان تیم 

شهرداری بندرعباس از راه می رسند و آنها هم تا می توانند به هم تیمی خود در ضرب و 
شتم هوادار بخت برگشته کمک می کنند، تا او با سر و صورتی خونین و پیراهن پاره، از 

زمین مسابقه بیرون برده شود.
در این ماجرا اگر رفتار دروازه بان  با ارفاق توجیه داشته باشد، ملحق شدن سایر بازیکنان 
برای کتک زدن هوادار عصبانی  به هیچ وجه قابل توجیه نیست و جالب اینکه تا پایان 
درگیری نیز به هیچ وجه خبری از نیروهای انتظامی که مسئولیت ایجاد امنیت را برعهده 
دارند، نبود و جیمی جامپ بخت برگشته در نهایت با وساطت داوران مسابقه و حمید 
ناصری کمک مربی تیم میزبان از زیر دست و پای بازیکنان شهرداری بندرعباس بیرون 

کشیده شد!

جیمی جامپ خشمگین با مشت ولگد بدرقه شد 

در لیگ دسته دو خون به پا شد! 

به نظر می رسد هواداران بارسا و رئال علاقه ای به بازگشت نیمار، 
ستاره برزیلی و سابق پاری سن ژرمن به لالیگا ندارند.

 در روزهای اخیر و بعد از حذف پاری سن ژرمن از لیگ قهرمانان 
توسط رئال مادرید، اخبار زیادی در مورد تمایل نیمار به جدایی از این 
تیم پاریسی و بازگشت به لالیگا شنیده شده است اما اینطور که به نظر 

می رسد در حال حاضر کسی علاقه ای به بازگشت او ندارد. 
 روز شنبه نشریه موندو دیپورتیوو در گزارشی عجیب مدعی شد 
نیمار از طریق لیونل مسی و برخی دیگر از بازیکنان بارسا به مدیریت 

این تیم پیشنهاد درخواست بازگشت به نوکمپ را داده است.
 به همین دلیل نشریه موندو دیپورتیوو که به نوعی نشریه هواداران 
بارسا محسوب می شود، امروز در یک نظرسنجی از هواداران خواست 
در خصوص بازگشت احتمالی ستاره برزیلی به نوکمپ نظر بدهند که 
در اتفاقی جالب، 67 درصد هواداران بارسا مخالف حضور دوباره نیمار 

در ترکیب بارسلونا بودند. 
جالب اینجاست که در نظر سنجی روزشنبه  آ.اس در مورد احتمال 
انتقال نیمار به رئال مادرید نیز 60 درصد طرفداران کهکشانی ها نیز 
علاقه ای به حضور او نداشتند و باید دید چه سرنوشتی در انتظار ستاره 

مصدوم خواهد بود.

ستاره ای که محبوب نیست؛ 

"نه" بزرگ رئال مادرید و 
بارسلونا به بازگشت نیمار! 
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بایدها و نبایدهای خوراکی پس از استفراغ 
استفراغ می تواند یک واکنش ضروری از سوی بدن باشد که به عنوان مثال، پس از 
مصرف چیزی سمی رخ می دهد. همچنین، این شرایط ممکن است به واسطه دلیلی 
نه چندان جدی مانند آنچه زنان در اوایل دوران بارداری تجربه می کنند یا به واسطه 

یک عفونت معدی روده ای ناشی از مسمومیت غذایی شکل گرفته باشد.
در شرایطی که پس از استفراغ به طور معمول تمایلی به خوردن چیزی در انسان 
احساس نمی شود، آگاهی از این که چه چیزهایی باید پس از وقوع آن  مصرف شوند 
تا مواد مغذی و الکترولیت های ضروری برای ریکاوری سریع در اختیار بدن قرار 

بگیرند، اهمیت دارد.
شاید تنها کاری که پس از استفراغ دوست داشته باشید انجام دهید، دراز کشیدن و 
عدم مصرف هیچ چیزی باشد، اما مصرف خوراکی هایی که به احیای توانایی دستگاه 
گوارش و بازگشت به شرایط عادی غذا خوردن کمک می کنند، مهم است. در ادامه 

با برخی از خوراکی های مفید بیشتر آشنا می شوید.
آب

نوشیدن آب پس از استفراغ می تواند مفید باشد. آب به هیدارته نگه داشتن بدن 
پس از استفراغ کمک می کند و همچنین در خلاص شدن از احساس سردرد که 
پس از استفراغ شکل می گیرد، نقش دارد. آب را بسیار آرام و به تدریج بنوشید تا از 
آمادگی معده در تحمل آنچه به آن وارد می شود، اطمینان حاصل شود. خرده های 

یخ نیز گزینه خوب دیگری برای تامین آب مورد نیاز بدن پس از استفراغ هستند.
مایعات دیگر

پس از استفراغ نیازی نیست نوشیدن را تنها به آب محدود کنید. از دیگر مایعاتی 
که می توانید پس از استفراغ مصرف کنید می توان به نوشیدنی های ورزشی، ژلاتین، 
سودا، آب گوشت یا مرغ و آب سیب اشاره کرد. این قبیل مایعات می توانند معده را 

برای دریافت اندکی غذای جامد آماده کنند.
رژیم غذایی برات

رژیم غذایی برات )BRAT Diet( شامل موز، برنج، سس سیب، و نان تست می 
شود. این رژیم غذایی را پس از آغاز احساس گرسنگی - حدود شش تا دوازده ساعت 
پس از استفراغ - مصرف کنید. رژیم غذایی برات مقداری کالری در اختیار بدن قرار 
می دهد و موز می تواند ماده مغذی مهم پتاسیم که به واسطه استفراغ از بدن دفع 

می شود را تامین کند.
غذاهای سبک

اگر احساس می کنید معده شما می تواند شرایطی فراتر از مصرف رژیم برات را 
تحمل کند، مصرف غذاهای سبک را مد نظر قرار دهید که از آن جمله می توان به 
نودل ساده، سیب زمینی پخته، مافین انگلیسی، و نان تست بدون کره اشاره کرد. این 
غذاها باید کاملا ساده باشند و هیچ روغن، پنیر، سس یا کره ای به همراه آنها مصرف 
نشود. از دیگر غذاهای ساده می توان به منابع پروتئینی، مانند گوشت بوقلمون پخته 

یا گوشت مرغ آب پز یا کبابی اشاره کرد.
داروها

اگر استفراغ شما بیش از چند روز ادامه داشته است یا نمی توانید هیچ چیزی 
مصرف کنید، به پزشک مراجعه کنید تا برای بهبود این شرایط دارو تجویز شود. یکی 
از این داروها فنرگان )Phenergan( است که یک ضد استفراغ و همچنین یک ضد 
حساسیت محسوب می شود. این دارو به صورت خوراکی یا شیاف، اگر بیمار قادر به 
خوردن هیچ چیزی نباشد، قابل استفاده است. از گزینه های دیگر می توان به زوفران 
)Zofran( اشاره کرد. در شرایطی که این دارو برای بیمارانی که شیمی درمانی انجام 

می دهند، تجویز می شود، اما در درمان استفراغ عادی نیز قابل استفاده است.
از خوردن چه چیزهایی پس از استفراغ باید پرهیز کرد؟ 

اکنون که با خوراکی های مجاز پس از استفراغ آشنا شدید باید توجه ویژه ای نیز به 
مواردی داشته باشید که نباید مصرف شوند.

غذاهای شور یا چرب
این غذاها حتی زمانی که استفراغ نمی کنید نیز گزینه هایی سالم برای بدن انسان 
محسوب نمی شوند، اما پس از استفراغ نباید آنها را مصرف کنید زیرا معده در تحمل 
آنها ناتوان است. از جمله غذاهایی که باید از مصرف آنها پرهیز کنید می توان به 
گوشت، غذاهای سرغ شده در روغن زیاد، غذاهای چرب، نان سفید، غذاهای پالایش 

شده و هر محصول کنسروی حاوی نمک زیاد اشاره کرد.
غذاهایی با بوی قوی

غذاهایی با بوی قوی می توانند به شکل گیری حالت تهوع منجر شوند. حتی اگر غذا 
بوی خوبی داشته باشد باید همچنان از مصرف آن تا زمان حصول اطمینان از به پایان 
رسیدن کامل استفراغ پرهیز کرد. اگر پس از بو کردن غذا حالت تهوع در شما شکل 

می گیرد، از مصرف آن پرهیز کنید، زیرا می توانند به استفراغ بیشتر منجر شوند.
نوشیدنی های کافئین دار، نوشیدنی های کربناته، محصولات لبنی و الکل

این خوراکی ها گزینه های خوبی برای معده، به ویژه پس از تجربه استفراغ نیستند. 
بسیاری از این خوراکی ها دیواره داخلی معده را تحریک می کنند و گاز موجود در 
نوشیدنی های کربناته موجب نفخ خواهد شد که در زمان بیماری معده شرایطی 

خوشایند محسوب نمی شود.
غذاهای تند

پس از استفراغ، تحمل غذاهای تند و ادویه دار برای معده دشوار است، اگرچه 
بسیاری از آنها توانایی بهبودی ناراحتی معده را دارند. زمانی که معده از حالت عادی 
برخوردار نیست، غذاهای تند تنها شرایط را وخیم تر کرده و احتمال تجربه استفراغ 

بیشتر افزایش می یابد.
غذاهای خام

این شامل میوه ها و سبزیجات خام می شود. اگرچه این مواد غذایی در حالت عادی 
گزینه هایی سالم برای انسان محسوب می شوند، اما غذاهای خام معده را هرچه بیشتر 

تحریک می کنند و گوارش آنها برای معده بیمار دشوارتر است.
داروهای ضد التهاب غیر استروئیدی

ناپروسین  مانند  نسخه،  بدون  های  مسکن  به  توان  می  داروها  این  جمله  از 
)ناپروکسن(، موترین )ایبوپروفن( و آسپرین اشاره کرد. این قبیل داروها اثرات منفی 

روی دیواره داخلی معده دارند و احساس بیماری و ناراحتی را در تشدید می کنند.
چه زمانی کمک پزشکی دریافت کنیم؟ 

در برخی شرایط آگاهی از این که پس از استفراغ چه چیزی باید مصرف کرد، 
کفایت نمی کند و ممکن است برای بهبود شرایط به دریافت کمک پزشکی نیاز باشد.

اگر نمی توانید هیچ چیزی را برای بیش از یک روز در معده نگه دارید.  
اگر تب و درد شکمی مرتبط با استفراغ را تجربه می کنید.  

اگر بیش از سه روز است به اسهال مبتلا هستید و شرایط بهبود نمی یابد یا با دفع 
خون همراه است.  

اگر با علائم کم آبی بدن، مانند حجم کم ادرار، سرگیجه و غیره مواجه هستید.
اگر نمی توانید داروهای عادی خود را در معده نگه دارید.  

اگر سفری به منطقه ای داشته اید که بیماری های عجیب در آن شایع بوده است.
اگر به بیماری دیابت مبتلا هستید و باید انسولین دریافت کنید و نمی توانید سطوح 

قند خون خود را به درستی کنترل کنید.

یک متخصص رادیو آنکولوژی مطرح کرد 

بیشترین موارد سرطان در زنان و مردان ایرانی
 یک متخصص رادیو آنکولوژی بیشترین موارد سرطان های قابل مشاهده در زنان را 

سرطان پستان و در مردان سرطان های دستگاه گوارش دانست. 
دکتر مستانه صانعی به تشریح وضعیت بیماری سرطان در کشور پرداخت و گفت: 
با توجه به اینکه تعداد متخصصین ما چند برابر شده، ولی در عین حال آمار بیماران 

مبتلا به سرطان نیز رو به افزایش است.
وی در عین حال آمار سال 95 را خیلی متفاوت از رشد جهانی ندانست و افزود: در 

حال حاضر آمار سرطان در کشور ما از کشورهای پیشرفته کمتر است.
صانعی از تغییر روش زندگی، کم تحرکی، مصرف دخانیات، فست فودها، آلودگی 
محیط و همچنین عوامل ژنتیکی و ارثی را از مهم ترین عوامل شیوع سرطان در 
کشورمان دانست و گفت: متأسفانه ما هنوز با مشکل غربالگری منظم برای تشخیص 
سرطان مواجه هستیم. این متخصص رادیو آنکولوژی با تأکید بر غربالگری سرطان 
پستان در زنان و ایجاد کلینیک های ویژه برای معاینات دوره ای زنان تصریح کرد: آنچه 
مسلم است آموزش از طریق رسانه ملی به مردم می تواند در تشخیص و همچنین 
پیشگیری از افزایش سرطان کمک کند. وی با عنوان این مطلب که از ما از لحاظ 
دانش پزشکی در دنیا عقب نیستیم، اظهار داشت: دانش پزشکان ما بسیار عالی است 
ولی از لحاظ تکنولوژی به جهت تحریم های ناعادلانه ای که بر کشور تحمیل شده 

است، کمبود تکنولوژی را احساس می کنیم.
این متخصص رادیو آنکولوژی در رابطه با ایجاد مراکز جامع تشخیص و درمان 
سرطان که در دستور کار وزارت بهداشت قرار دارد، گفت: من با این طرح موافقم 
و معتقدم با ایجاد این مراکز، می توان همه خدمات تشخیصی و درمانی را در مراکز 
خاص دنبال کرد. صانعی بر ضرورت ایجاد سیستم ارجاع برای تشخیص بیماری ها در 
کشور تأکید کرد و گفت: همه مردم باید تحت پوشش یک بیمه خاص باشند، زیرا در 
این صورت هزینه های سلامت به یک سوم و کمتر کاهش خواهد یافت و همچنین 
سیستم بیماریابی بهتر خواهد شد. وی در رابطه با بیشترین موارد قابل مشاهده 
سرطان ها افزود: بیشترین موردی که در زنان برخورد می کنیم، سرطان پستان و در 

مردان، سرطان های دستگاه گوارش است.

بعضی از غذاها فورا بعد از خورده شدن می توانند فشار خون را بالا ببرند اما بعضی دیگر 
ممکن است تاثیر کمی روی فشار خون داشته باشند. غذاهای معدودی هستند که تنها 
می توانند فشار خون پایین را کمی بالا ببرند، یعنی تاثیر خاصی ندارند مگر اینکه فشار 
خون شما در سطح خاصی باشد، بنابراین اگر فشار خون تان خیلی پایین نیست )شرایطی 
که باید چیزی غیر از غذا مصرف کنید تا سریع تر فشار خون تان را بالا ببرد(، می توانید 

این غذاها را بدون نگرانی بخورید.
چه چیزی باعث فشار خون بالا می شود؟

وقتی صحبت از غذاهایی می کنیم که فشار خون را بالا می برند، بیشترین توجه به 
سمت غذاهای پُرنمک معطوف می شود. زیرا فشاری که جریان خون بر دیواره ی رگها 
وارد می کند، به دلیل حجم آب بیشتری که سدیم جذب می کند افزایش می یابد. مقداری 

سدیم برای فشار خون و کنترل حجم خون لازم است اما نه بیشتر.
هر چند ارتباط تنگاتنگ سدیم و فشار خون ثابت شده و به خوبی بین عموم جاافتاده 
است، اما یک عامل اصلی دیگر نیز می تواند مقدار قندی باشد که بیمارِ  در معرض فشار 
خون بالا، از غذاهای گوناگون دریافت می کند. افزایش فشار خون می تواند به دنبال 
مصرف کربوهیدرات های تصفیه شده مانند قندهای موجود در غذاهای فرآوری شده روی 

بدهد. این نوع غذاها هیچ ارزش تغذیه ای ندارند.
مطالعه ای نشان داد شواهدی وجود دارد که ثابت می کند قند می تواند عاملی موثرتر از 
سدیم در افزایش فشار خون باشد. ضمنا باید حساب قندهای طبیعی را از قندهای موجود 

در غذاهای بسته بندی شده مانند محصولات با فروکتوز بالا جدا کنید.
غذاهایی که فشار خون تان را بالا می برند

1. نمک دریا
نمک دریا به عنوان جایگزینی برای نمک سفره استفاده می شود. نمک دریا کمتر 
فرآوری شده است. نمک دریا حاوی همان مقدار سدیمی است که نمک معمولی دارد 
و همان توصیه ای که در مورد مقدار مجاز مصرف نمک های معمولی می شود برای نمک 

دریا هم وجود دارد و باید مصرف هر دو را محدود کنید.
2. پیتزا و غذاهای فرآوری شده

پیتزای تازه یا منجمد و سایر غذاهای فرآوری شده، مقدار زیادی سدیم دارند مخصوصا 
اگر همراه با سس گوجه فرنگی، پنیر، گوشت و خمیر باشند. پیتزای منجمد ممکن است 
حاوی 1000 میلی گرم سدیم در یک تکه از شش تکه باشد! غذاهای فرآوری شده 

معمولا نمک اضافی دارند تا تاریخ مصرف شان طولانی تر شود.
3. غذاها و نوشیدنی های بیرون از خانه

چه فست فود باشد و چه غذایی که در یک رستوران کلاس بالا می خورید، بسیاری از 
غذاهایی که در منو می بینید دارای سدیم پنهان هستند که این موضوع مخصوصا شامل 
غذاهای کم چرب نیز می شود. یک اپتایزر )اشتهاآور( و نوشیدنی که به عنوان استارتر 
مصرف می کنید می تواند دارای سدیمی بیشتر از میزان مجاز باشد و این تازه چیزی است 
که قبل از غذای اصلی می خورید! برای کنترل مصرف سدیم و لذت بردن از غذای بیرون 
بهتر است به جاهایی بروید که از نمک اضافی استفاده نکنند و ادویه های دیگری برای 

طعم دادن به کار ببرند.
4. نوشابه های انرژی زا

نوشابه های انرژی زا از انتخاب های متداول برای نسل جوان  هستند چون نسبت به 
یک فنجان قهوه یا سایر نوشیدنی های کافئین دار، انرژی فوری تری ایجاد می کنند. این 
نوشیدنی های طعم دار حاوی مقادیر زیادی قند و سدیم هستند. نوشابه های انرژی زا 
می توانند فشار خون را تا حدی بالا ببرند که شما را در معرض بیماری های خطرناک 

قلبی قرار بدهند. 
 در مطالعه ای فشار خون و ضربان قلب 25 نفر در طیف سنی 19 تا 40 سال، قبل و 
بعد از نوشیدن یک نوشابه ی انرژی زا را مورد مقایسه قرار داد. هر چند فشار خون در 
تمامی این افراد به میزان قابل توجهی افزایش یافته بود، اما معلوم شد آنهایی که معمولا 
کافئین مصرف نمی کردند، افزایش فشار خون شان بیشتر از حدی بود که انتظار می رفت.

5. غذاهای دریایی منجمد
ماهی تازه سدیم کمی دارد اما ماهی منجمد به دلیل فرایند آماده سازی و استفاده 
از آبنمک و روغن و شیره ذرت، سدیم فراوانی دارد. این محصولات غذایی جهت حفظ 
تازگی، نمک افزوده دارند و طبیعتا می توانند اثر بدی روی فشار خون بگذارند. بیشتر 

میگوهای منجمد حاوی مقدار زیادی سدیم هستند.
6. گوشت های فرآوری شده

از مصرف هر نوع گوشت فرآوری شده باید پرهیز کنید چون مقدار سدیم این گوشت ها 
بینهایت بالاست.
7. خیارشور

خیارشور یا هر نوع شور دیگر دارای نمک بسیار زیادی هستند، مخصوصا خیار که بسیار 
خوب می تواند نمک را از آب نمی که در آن خوابانده شده جذب کند. از مصرف خیار شور 

اجتناب کنید یا اینکه به دنبال نوعِ  کم نمک آن باشید.
8. سوپ های کنسروی

نمک، عنصر قابل توجهی در سوپ ها کنسروی است. اگر نمی توانید از خوردن این نوع 
سوپ ها صرفنظر کنید پس حتما به دنبال نوع کم سدیم آن باشید اما حتما برچسب روی 

محصول را بخوانید تا بدانید چه چیزی قرار است وارد بدن تان کنید.
9. محصولات غذایی حاوی گوجه فرنگی

از سس گوجه فرنگی گرفته تا سس پاستا یا پوره گوجه فرنگی یا هر نوع محصول قوطی 
که حاوی گوجه فرنگی است می تواند سدیم فراوانی داشته باشد. یک فنجان آب گوجه 

فرنگی آماده حاوی 650 میلی گرم سدیم است.
10. پوست مرغ

پوست مرغ، مخصوصا اگر از نوع بسته بندی آن باشد، شاید لذیذ باشد اما پُر از 
چربی های اشباع، چربی های ترانس و روغن هیدروژنه است که LDL را بالا می برند. 
کلسترول بالا می تواند عامل مهمی در فشار خون بالا باشد و موجب پُرفشاری خون شود.

11. قهوه
اینکه آیا باید از مصرف قهوه خودداری کنید یا نه، بستگی به این دارد که معمولا چقدر 
قهوه می نوشید و هر چند وقت یکبار. قهوه می تواند برای مدت کوتاهی فشار خون را بعد 
از نوشیدن بالا ببرد، اما این تاثیر نسبتا زود از بین خواهد رفت. آنهایی که عادت دارند به 
طور مرتب قهوه بنوشند، این تاثیر در آنها کمتر است یا اصلا وجود ندارد چون بدن شان 
به کافئین عادت کرده است. اگر شما فشار خون پایین ندارید و روزانه یک یا دو فنجان 

قهوه می نوشید می توانید ادامه دهید.
 12. غذای چینی

از خوردن غذاهای چینی در رستوران ها اجتناب کنید. چیزهایی مثل گوشت گوساله یا 
بروکلی و یا حتی برخی از نودل ها ممکن است چندان نمک دار به نظر نرسند اما بعضی 
از غذاهای چینی واقعا مقادیر وحشتناکی نمک دارند! یک قاشق غذاخوری سویا سس 

چیزی حدود 1000 میلی گرم سدیم دارد.
برای کاهش فشار خون چه باید بخوریم؟

حالا که لیستی از غذاهایی را که فشار خون را بالا می برند برای تان گفتیم، وقت آن است 
که نگاهی بکنیم به غذاهایی که تاثیر معکوس دارند. رژیم DASH، پیشنهاد خوبی برای 
کسانی است که به دنبال رژیم غذایی سالم و کاهنده ی فشار خون بالا هستند. همزمان 
با به حداقل رساندن مصرف غذاهایی که در بالا گفته شد، سعی کنید مصرف مواد غذایی 

زیر را بیشتر کنید:
غلات کامل مانند برنج قهوه ای یا پاستای سبوسدار، هویج، بروکلی، سیب زمینی 
شیرین، سبزیجات برگدار و گوجه فرنگی )کنسروی نه!(، سیب، گلابی، هلو، انبه و موز 
)مرکبات هم می توانید مصرف کنید اما باید مراقب باشید با داروهای فشار خون تان تداخل 
نداشته باشند(، مرغ و بوقلمون و ماهی کم چرب، لبنیات کم چرب، بادام، لوبیا قرمز یا 
عدس )مغزها و آجیل پُر کالری هستند اما کلسترول خوب دارند، پس در حد اعتدال 

می توانید از آنها لذت ببرید(.
تغییرات سبک زندگی برای اجتناب از فشار خون بالا

به غیر از تغییرات تغذیه ای، دو تا از بهترین عادت های سبک زندگی که می توانید برای 
کمک به کنترل فشار خون تان در پیش بگیرید، افزایش فعالیت بدنی و کاهش وزن است. 
دست کم 30 دقیقه فعالیت بدنی 5 روز در هفته را به شما توصیه می کنیم چون سیستم 

قلبی و عروقی تان را تقویت کرده و عملکرد عروق و رگهای تان را بهبود می بخشد.  
کاهش وزن نیز برای کاهش فشار بر سیستم جریان خون مفید است اما تنها به این 
شرط که اضافه وزن داشته باشید. خوشبختانه رژیم غذایی که مناسب برای فشار خون 
باشد و مقداری فعالیت بدنی منظم هر دو از راههای موثر برای خلاص شدن از وزن 

اضافی هستند.

غذاهایی که فشار خون را بالا می برند 

 

مسئولان نروژی در حال برنامه ریزی برای آزمایش 
عمیق  آب های  که  هستند  زیردریایی  پهپادهای 

آبدره ها را برای یافتن زباله ها اسکن کند.
حتی  یا  و  باشید  رفته  اسلو  به  حال  به  تا  اگر 
عکس های حیرت انگیز آبدره های آن را دیده باشید، 
مطمئنا زیبایی آن شما را حیرت زده کرده است. اما 
زمانی که دقیق تر نگاه کنید، همه چیز آن طور که به 
چشم می آید نیست. مخصوصا اگر عمیق تر نگاه کنید!

آبدره اسلو با زباله پر شده است و میزان آن کاملا 
به مرز هشدار رسیده است. حتی می توان این مشکل 
را به دیگر آبدره های نروژ تعمیم داد. وضعیت بغرنج 

شده است.
ژرفی  و  باریک  شاخابه   )fjord("فیورد" یا  آبدره 
از دریا است که در خشکی پیش رفته باشد. آبدره 
معمولا دارای دیواره های پرشیب و تندی است. این 
دیواره ها در پی زیر آب رفتن دامنه های کوه ها یا ادامه 
فرسایش یخچالی زیاد و عمیق شدن یک دره ساحلی 

تشکیل یافته است.
پدیده آبدره در کرانه های نروژ بسیار دیده می شود. 
واژه انگلیسی برای آبدره یعنی "Fjord" هم از زبان 

نروژی آمده است.
که  می شوند  دیده  نقاطی  در  معمولا  آبدره ها 
یخ گیری های کهن یا امروزه به درون رویه دریا کشیده 

شده باشند.
یخچال  یک  که  می شود  تشکیل  زمانی  آبدره 
طبیعی به دریا رسیده و آب شود. یخچال ها معمولا 
دره های U شکل ویژه خود را می سازند. این آب شدن 
یخچال، دره ای پرشیب و باریک برجا می گذارد که آب 

دریا در آن می ریزد.
این ریزش، دریاچه های ژرف و باریک، گاه تا ژرفای 

1300 متر پدید می آورد که با دریا پیوند دارند.

یخ رفت پایانه ای، که از سوی یخچال به پایین دره 
رانده می شود، در دهانه آبدره در زیر آب برجا می ماند. 
این روند باعث می گردد تا آب در گلوگاه یک آبدره 

نسبت به پشت گلوگاه آن کم ژرفاتر باشد.
ممکن است فکر کنید دولت نروژ در حفاظت از آنها 
کوتاهی کرده، که فکر بیراهی نیست و داستان بسیار 

عجیب است.
دولت نروژ در واقع یکی از معدود دولت های جهان 
است که اجازه تخلیه زباله ها را به آبدره ها می دهد. این 
کار تا به حال تاثیر قابل توجهی بر آب نواحی آبدره 

اسلو داشته است.
حتی این آبدره مکان مورد علاقه کسانی است که 
می خواهند ماشین های قدیمی و غیرقابل استفاده 

خود را به درون دره و آب بیاندازند.
عمق فاجعه زمانی عیان شد که یک دلفین مرده 
پیچیده شده در پلاستیک در سواحل این آبدره پیدا 
شد. این نشانه ای از میزان آسیب هایی بود که آبدره 

طی این مدت متحمل شده است.

این خبر در رسانه های اجتماعی توجه زیادی را به 
خود جلب کرد. این خبر در سراسر کشور پخش شد 
و با تلاش فعالان محیط زیست، دولت نهایتا تصمیم به 

پاکسازی آبدره ها گرفت.
باید  زیرا شما  نیست،  تمیز کردن دریاچه آسان 
دقیقا مشخص کنید که زباله ها در چه نقاطی قرار 
دارند و سپس گروه پاکسازی را مستقر کنید. برای 
این منظور، دولت تصمیم گرفته است که پهپادها را 

به کار بگیرد.
مسئولین نروژی در حال برنامه ریزی برای آزمایش 
پهپادهای زیردریایی هستند که آبهای عمیق آبدره ها 
را برای یافتن زباله ها اسکن کند. هنگامی که آنها 
محل دقیق زباله ها را یافتند، یک کشتی برقی با یک 

جرثقیل، زباله ها را از بستر آبدره پاک می کند.
دلیل دیگری نیز وجود دارد که این کار را خاص 
می کند؛ این روش تاکنون به کار گرفته نشده است 
برای  پهپادها  کارگیری  به  در  کشور  اولین  نروژ  و 
پاکسازی زیر آب است. فعالان محیط زیست آماده 
هستند تا مسبب تغییرات بیشتری در مورد نحوه 
پیشرفت نروژ در آینده باشند. آنها در حال برنامه ریزی 
برای تصویب قوانینی هستند که منجر به داشتن یک 
شهر بدون خودرو و ممنوعیت استفاده از نفت برای 
گرم کردن ساختمان ها در زمستان شود. این تغییرات 

تنها یک درخواست نیست، بلکه یک نیاز است.
از  استفاده  برای  نیز  چین  مانند  کشورهایی 
تکنولوژی پهپهادها برای پاکسازی آلودگی و تمیز 
کردن منابع محیط زیست برنامه ریزی دارند. به زودی 
شاهد پهپادها و شکل دیگر فناوری در آسمان و آب 
خواهیم بود که به ما کمک می کند یک زندگی بهتر 
داشته باشیم و مهم تر از همه، ایجاد یک جهان بهتر 

برای نسل های آینده.

لباسی که جریان خون بدن را بهبود می بخشداستفاده نروژ از پهپادهای زیردریایی برای پاکسازی "آب دره ها"
این روزها تولید البسه هایی که عملکرد اجزای بدن را بهبود می بخشند، روز به روز 
در حال افزایش است و بسیاری از لباس ها به انواع حسگرها و دیگر ابزار هوشمند 

مجهز شده اند.
 شرکت Rhone لباسی را طراحی و تولید کرده که به بهبود عملکرد بدن و بازیابی 

سریع تر آن کمک شایانی می کند.
برای تولید لباس یادشده از پارچه ویژه ای استفاده شده که به طور موقت جریان 
خون را در بدن افزایش می دهد و باعث می شود توانایی فرد برای انجام فعالیت های 

فیزیکی افزایش یابد.
 Celliant شرکت سازنده می گوید در تولید این لباس از فناوری ویژه ای موسوم به
استفاده شده که باعث می شود گرمای بدن مدیریت و کنترل شود و از چرخه گرما در 

درون بدن برای انتقال اکسیژن بیشتر به سلول های پوست استفاده شود.
در تولید پارچه این لباس از 13 نوع ماده حرارتی واکنش پذیر خاص استفاده شده 
که به درون تار و پود الیاف پلی استر آن تزریق شده اند و قادر به جذب و ساطع کردن 

انرژی گرمایی جذب شده از بدن هستند.
ترکیبات مورد استفاده در تولید این لباس در برابر شستشو بسیار مقاوم هستند و لذا 
این لباس در گذر زمان به راحتی قابل استفاده است. خرید این لباس با پرداخت 74 

دلار از سایت شرکت سازنده ممکن است.

با خرید ارز دیجیتال خانه تان را گرم کنید
یک شرکت فرانسوی دستگاه گرمایشی خاصی را طراحی کرده که از آن می توان 
برای جمع آوری و خرید ارز دیجیتال هم استفاده کرد و اتفاقا همین فرایند منبع تولید 

انرژی گرمایی دستگاه مذکور به حساب می آید.
 AMD 1 نام دارد، مجهز به دو پردازنده گرافیکی-QC این دستگاه گرمایشی که 
است و با استفاده از آن می توان هر ماه ارز دیجیتال ether را به ارزش 120 دلار 

جمع آوری کرد.
جمع آوری و خرید ارز دیجیتال معمولا باعث ایجاد گرمای زیادی در سخت 
افزار رایانه های شخصی می شود و همین امر باعث شکل گیری ایده تولید دستگاه 

گرمایش خانگی بر مبنای استفاده از همین انرژی گرمایشی شده است.
دستگاه یادشده شبیه به یک رادیاتور سیاه رنگ است که با یک پنجره مشبک و 
چوبی تزئین شده است. پردازنده های گرافیکی مورد استفاده در این دستگاه گرمایشی 
Sapphire NITRO و  Radeon RX 580 نام دارند. 8 گیگابایت رم هم برای این 
دستگاه پیش بینی شده است. جمع آوری و خرید ارز دیجیتال از طریق این دستگاه 
بر اساس تنظیمات پیش فرض صورت می گیرد، اما کاربر می تواند به جای خرید 
bitcoin  یا  litecoin از این دستگاه برای خرید ارزهای دیجیتال دیگری مانند ether
استفاده کند. راه اندازی این بخاری عجیب به ده دقیقه زمان نیاز دارد و پس از آن به 
طور آنلاین و با استفاده از کابل Ethernet به شبکه متصل می شود. در ادامه مالک این 
بخاری می تواند فرایند خرید ارزهای دیجیتال و گرم شدن خانه را با استفاده از یک 

برنامه تلفن همراه تحت نظر بگیرد. قیمت این محصول 3570 دلار است.

هوش مصنوعی مانند هر فناوری دیگری 
خطراتی دارد

رئیس شرکت "دیپ مایند" اعتراف کرد هوش مصنوعی نیز مانند هر فناوری 
دیگر، خطراتی را به دنبال خواهد داشت. هوش مصنوعی، با وجود داشتن مزایای 
بسیار برای دانشمندان، با توجه به کاربردش، خطراتی را نیز به همراه دارد. "دمیس 
  )DeepMind("رئیس شرکت انگلیسی "ذهن عمیق ،)Demis Hassabis("حاسابیس
گوگل گفت: در مورد هوش مصنوعی، سوالات جالب و دشوار فلسفی وجود دارد. ما 
قصد داریم به سوالاتی از قبیل چگونگی کنترل این سیستم ها، ارزش آنها، چگونگی 
گسترش و موارد استفاده آنها، پاسخ دهیم. حاسابیس، سخنرانی خود را در نمایش 
مستندی در مورد برنامه "آلفاگو" )AlphaGo( انجام داد. "آلفاگو"، یک سیستم هوش 
مصنوعی است که توسط شرکت "ذهن عمیق" ابداع شد و در سال 2016 برای غلبه 
بر بازیکنان بازی "گو" )Go( توسعه یافت. وی در جلسه پرسش و پاسخی که در 
"کالج دانشگاهی لندن" )UCL( برگزار شد، گفت: هوش مصنوعی، ابزاری  باورنکردنی 
برای سرعت بخشیدن به اکتشافات علمی است. ما باور داریم که این فناوری، یکی از 
سودمندترین فناوری های ساخته نوع بشر است.  درهرحال، هوش مصنوعی هم مانند 
هر فناوری دیگری، خطراتی به همراه دارد. پیامدهای خوب و بد این هوش مصنوعی، 

به چگونگی استفاده جامعه از آن بستگی دارد.

دانشمندان انگلیسی قصد دارند برای پاکسازی سواحل این کشور، از پهپادها 
کمک بگیرند.

دانشمندان، علاوه بر مردم عادی، پهپادها را برای پاکسازی سواحل انگلیس 
به کار می گیرند.

ضایعات پلاستیکی سرتاسر سواحل انگلیس پراکنده شده و برای کمک به 
کشف محل این ضایعات، یک برنامه رایانه ای در حال ابداع شدن است.

این طرح، داوطلب هایی برای کمک به آموزش الگوریتم هوش مصنوعی نیاز 
دارد تا به صورت خودکار، تصویر ضبط  شده توسط پهپادها از ضایعات پلاستیکی 

را بررسی کنند.
امید می رود که با استفاده از این پهپادها و الگوریتم ایجاد نقشه ضایعات 

پلاستیکی، پروژه حاضر موسوم به "Plastic Tide" به خوبی انجام شود.
هر سال،  گفت:  پروژه  این  مدیر  و  بنیانگذار   ،)Peter Kohler("کولر "پیتر 
موجودات دریایی به دلیل خوردن پلاستیک و ماندن آن در معده شان، از بین 

می روند.
برای کمک به داوطلبان، پهپادها در کشف زباله ها به آنها کمک خواهند کرد. 
این پهپادها، بالای ساحل پرواز می کنند و هزاران تصویر برمی دارند که در یک 

وبسایت آپلود می شود.
در نهایت، یک الگوریتم رایانه ای، قادر به ارزیابی خودکار بررسی های پهپادها و 

ارائه اطلاعاتی خواهد بود که می توانند به تلاش های مردم کمک کنند.
نکته خوب این طرح این است که همه افراد، قادر به شرکت در آن خواهد بود.

دانشمندان هشدار می دهند با تداوم روند فعلی 
گرم شدن کره زمین در آینده دیگر ماهی چندانی در 
دریاها و اقیانوس های جهان وجود نخواهد داشت و 

انسان باید با این آبزیان خداحافظی کند.
بر اساس همین بررسی ظرف 300 سال آینده و با 
گرم شدن جهان و به خصوص ذوب شدن یخ های 
قطب جنوب، حداقل 20 درصد از میزان جمعیت 
اطلس  اقیانوس  های  آب  در  موجود  ماهیان  انواع 

جنوبی کاسته خواهد شد.
نرم  از  استفاده  با  کالیفرنیا  دانشگاه  پژوهشگران 
افزارهای شبیه ساز تلاش کرده اند تا تاثیر گرمایش 
کره زمین بر زندگی و حیات آبزیان را بررسی کنند 

تا مشخص شود نتیجه این تحول در قرن های آینده 
چه خواهد بود. در اولین گام تغییرات ناشی از این 

پدیده طی 300 سال آینده بررسی شده است.
بر همین اساس گرم شدن کره زمین تولیدمثل 
ماهیان را مختل کرده و حیات 24 درصد از گونه 
های آبزی که اولین حلقه از زنجیره غذایی ماهیان 
محسوب می شود را به خطر انداخته و در نهایت 
آنها را از بین می برد. دیگر تاثیر مخرب این وضعیت 
عمق  در  کربن  ذرات  ذخیره  درصدی  کاهش 41 

دریاهاست.
با کاهش ذخایر غذایی ماهی ها و برهم خوردن 
اکوسیستم اقیانوس ها آنها چیز زیادی برای خوردن 

بین خواهند رفت.  از  تدریج  به  و  نخواهند داشت 
میزان کاهش ماهی ها در اقیانوس ها و دریاهای 
مختلف با یکدیگر متفاوت بوده و به عنوان مثال رقم 
آن در اقیانوس اطلس شمالی تا سال 2300 به رقم 

نگران کننده 60 درصد می رسد.
ماهیگیری و فروش انواع ماهی منبع تامین درآمد 
و زندگی 10 تا 12 درصد از کل مردم جهان بوده 
و تقریبا 17 درصد از مردم جهان از ماهی به عنوان 
منبع اصلی تامین پروتئین خود استفاده می کنند. 
لذا کاهش جمعیت ماهی ها می تواند پیامدهای 
از  بسیاری  در  نیز  سیاسی  و  اقتصادی  خطرناک 

کشورهای جهان داشته باشد.

استفاده از پهپادها در پاکسازی ساحل

با ماهی ها خداحافظی کنید!



اجتماعی6

مدیرکل راه وشهرسازی استان اصفهان:

نباید از زیرساخت های  گردشگری غافل شد
مدیرکل راه وشهرسازی استان اصفهان  گفت : نگاه ورویکرد ما در تهیه طرح های تفصیلی 

مسئله محور و توجه به زیرساختها و پتانسیل های  گردشگری در شهرهاست.
حجت اله غلامی ا در جلاس شورای اسلامی استان اصفهان  که با موضوع بررسی و رفع 
مسائل حوزه راه وشهرسازی در شهرستانها برگزار شد با ابراز امیدواری از رفع مشکلات 
عدیده شهرها و شهرداریها و به حداقل رسیدن این مشکلات در این جلسه و اعلام آمادگی 
در تشکیل دائمی جلسات این شورا در محل راه وشهرسازی گفت: امید است در جایگاهی 
که هستیم بتوانیم مشکلات عدیده شهرها وشهرداری ها را برنامه ریزی و به حداقل ممکن 
برسانیم . وی باتوجه به تهیه طرح های جامع شهرهای استان اظهار داشت: از 107 شهر 
استان طرح جامع نزدیك به 100 شهر تهیه شده که مابقی شهرها نیز تا سه ماهه اول سال 
97 تهیه خواهد شد و طبق برنامه ریزی انجام شده، بحث تهیه طرح های تفصیلی نیز با انعقاد 
قراردادهای مشترك با شهرداری ها و شوراهای شهر و مشاورین منعقد و تهیه خواهند شد 
که در بحث انتخاب مشاور در صورت امکان از انتخاب مشاورین غیر بومی پرهیز خواهد شد.
غلامی در ادامه افزود: نگاه و رویکرد ما در تهیه طرح های تفصیلی نگاه مسئله محور است 
و در داخل شهرها معضلات بررسی و راهکارهای لازم در راستای نهایی کردن طرح های 
تفصیلی ارائه می شود و این طرح ها تحت هیچ شرایطی بدون کسب نظر شهرداری و شورای 

شهر به شورای عالی ارسال نمی گردد.
وی توجه به زیرساختهای گردشگری درتهیه طرح های تفصیلی را مهم دانست و گفت: 
باید پتانسیل گردشگری شهرها و نقاط خاص صنعت توریستی آن شناسایی و در تهیه طرح 

های تفصیلی مشخص گردد و در این راستا نباید از زیرساخت های گردشگری غافل شد.
شوراهای شهر باید در بحث برنامه ریزی شهرها دخالت کنند 

مدیرکل راه وشهرسازی استان به توجه شهرداری ها به احداث مجتمع های تجاری به جای 
ایجاد تجاری های خطی اشاره داشت و خاطر نشان ساخت: شوراهای شهر باید در بحث 
برنامه ریزی شهرها دخالت کنند و به جای ایجاد واحدهای تجاری خطی در شهرها از احداث 
مجتمع های تجاری بهره برند چرا که تنها با برنامه ریزی های بلند مدت می توان در ارتقای 

کیفیت زندگی مردم نقش ایفا نمود.
وی در خصوص همیاری و کمك به شهرداری ها اظهار داشت: 27 میلیارد و 500 میلیون 
تومان اسناد خزانه اسلامی در قالب تخفیف عوارضات صدور پروانه بین شهرها توزیع شده که 
بسیار کمك حال شهرداری ها بوده و در بحث تحویل سایتهای مسکن مهر به شهرداری ها 
نیز با تحویل قیر رایگان، یارانه نقدی و پلاك های معوض با سخاوتمندی عمل شده تا  کمکی 
به شهرداری شود.غلامی ابراز امیدواری کرد تا با درخواست 17 میلیارد تومانی که شده بتوان 

برای خدمات روبنایی مسکن مهر نیز اقدامی شایسته انجام دهیم.
رییس شورای اسلامی استان اصفهان  :

راهی جز مدیریت واحد شهری  وجود ندارد
عبداله کیانی رییس شورای اسلامی استان اصفهان  گفت: شهرها در تضاد بین منافع 
دستگاههای متولی و نبود هماهنگی و اعتماد تکه پاره شده و راهی جز مدیریت واحد شهری 
برای رفع این مشکل وجود ندارد و لازم است تا مسئولیت واضح و شفاف باشد و متولی و 

متصدی انجام امور مشخص گردد.
وی عمده مشکلات شهرداری ها را عدم توان در تامین منابع مالی عنوان کرد و گفت: 
شهرداری ها امروزه با کمبود درآمد پایدار مواجه هستند و رکود ساخت وساز نیز عاملی 

است بر این  مهم .
کیانی راه برون رفت از مشکلات شهری را اعتماد به مردم و شوراها عنوان کرد و گفت: 
شهرداری ها از واگذاری امور به مردم نهراسند چرا که مسیر توسعه شهرها و کشورها از این 
مسیر می گذرد و اعتماد به مردم وشوراها و تامین مالی شهرداری ها می تواند مهمترین راه 

برون رفت از مشکلات شهری باشد.

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم  خبرداد

ارسال اولین محموله صادراتی مبلمان قم
  به لهستان

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم، از ارسال اولین محموله صادراتی فعالان خوشه 
کسب وکار مبلمان قم به کشور لهستان خبر داد.

امیر طیبی نژاد با اعلام این خبر اظهارداشت: ایجاد زمینه های لازم برای صادرات محصولات 
تولید داخل و تلاش برای توسعه بازارهای بین المللی برای خوشه های کسبو کار بعنوان یکی 

از اولویت های کاری مسوولان استان قرار گرفته است.
وی با بیان اینکه رونق صنایع کوچك با حمایت از واحدهای تولیدی صادرات محور از 
برنامه های راهبردی سازمان صنایع کوچك در دستور کار قرار گرفته است گفت: خوشبختانه 
مجموعه مدیران ارشد استان و مجمع نمایندگان قم در مجلس شورای اسلامی، همواره 
توسعه صادرات و ایجاد بازارهای جدید را عاملی مهم و تاثیر گذار در خروج واحدهای تولیدی 

از رکود دانسته و برای رفع موانع ان تلاش می کنند.
مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم، افزایش حجم صادراتی فعالان خوشه سنگ، 
ایجادکد گمرکی و توسعه صادرات برای فعالان خوشه سوهان و امروز صادرات محصولات 
مبلمان قم به کشور لهستان را نشانه ها و نتایج همدلی بخش دولتی با بخش خصوصی 
برای تحقق اقتصاد مقاومتی برشمرد. وی تاکید کرد: تا زمانی که مسوولان دست در دست 
بخش خصوصی برای رونق تولید و اشتغال داشته و تلاش کنند هر روز شاهد دستاوردهای 
افتخارآفرین در این بخش خواهیم بود. طیبی نژاد با اشاره به اولین محموله محصولات 
تولیدی خوشه مبلمان قم به لهستان تصریح کرد: مبل های منبتی استان قم که حاصل 
تلاش و هنر دست زحمتکشان صنعت مبل استان است، بعد از  پروسه یک ساله حضور در 
نمایشگاه های بین المللی و بازاریابی در کشور هدف و حضور موثر در این کشور و مذاکرات 

سازنده با طرف لهستانی موفق به عقد قرار داد و ارسال محصولات درخواستی گردید.

مدیرعامل شرکت گازاستان اصفهان مطرح کرد

بررسی طرح بزرگ توسعه گازرسانی
 به صنایع اردستان 

اردستان گفت:  با فرماندار شهرستان  مدیرعامل شرکت گازاستان اصفهان در دیدار 
گازرسانی به این شهرستان با توجه به تعهداتی که تاکنون لحاظ گردیده بخوبی انجام شده و 

پروژه بزرگ توسعه گازرسانی به صنایع این شهرستان در دست بررسی است .
 مهندس سید مصطفی علوی   بیان داشت: پس از تکمیل بررسی های طرح توسعه گاز 
صنایع و برآورد هزینه گازرسانی به روستاها ، شرکت گازاستان اصفهان نیز با رویکرد حمایتی 
اقدام خواهد کرد. مهندس علوی، با تاکید بر اینکه همگان باید از گاز طبیعی به عنوان یک 
ثروت ملی و یک انرژی پاک بهینه و ایمن استفاده نمایند تصریح کرد: تقاضا داریم تمامی 
مردم در مصرف این ماده ارزشمند نهایت صرفه جویی را داشته باشند و مسئولان شهرستان 
ها در آگاهی بخشی و فرهنگ سازی این مهم، نقش موثری می توانند داشته باشند. علوی، 
همچنین با اشاره به اینکه،گاز بهای مصرفی بر اساس مصوبات قانونی محاسبه می شود 
افزود: در مقابل خدماتی که شرکت ارائه می نماید و موظف به استمرار تامین گاز در تمامی 
روزهای سال است، همه مشترکین موظف به پرداخت گاز بهای مصرفی می باشند چرا که 
توسعه گازرسانی، آبادانی شهرستان و ایجاد آسایش برای شهروندان قطعاً از طریق پرداخت 
بموقع گاز بهاء محقق خواهد شد.در ادامه غیور فرماندارشهرستان اردستان، ضمن تشکر از 
اقدامات و تعاملات مطلوب اداره  گاز این شهرستان در استمرار خدمات گازرسانی به مردم 
این شهرستان و توسعه و نگهداشت شبکه های گاز درخواست گازرسانی به دو روستای گل 
انگینه و بلهور را نمود. وی، در خصوص دهستان گرمسار از توابع شهرستان اردستان بیان 
داشت: در این دهستان با هدف اشتغال زایی، روش کشت بصورت گلخانه ای انجام می پذیرد 
که برای تحقق این مهم، گاز طبیعی یک زیر ساخت اساسی است. غیور، همچنین خواستار 

بازنگری اقلیم برخی مناطق در شهرستان اردستان شد.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم  خبرداد

اجرای طرح مردمی »شهر بی زباله« در قم
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: با حضور استاندار قم و جمعی از مردم و 

مسؤولان، طرح مردمی استقبال از بهار با شعار »شهر بی زباله« در قم برگزار شد. 
تورج همتی در حاشیه اجرای طرح مردمی »شهر بی زباله« در شهر مقدس قم گفت: این 
طرح مردمی با حضور و مشارکت همه دستگاههای اجرایی، تشکل های مردم نهاد و فعالان 

زیست محیطی، دانش آموزان و دانشجویان و اقشار مختلف مردم برگزار شده است. 
وی با بیان اینکه اجرای این طرح نمادین که به پیشنهاد سازمان حفاظت محیط زیست 
در سراسر کشور در حال برگزاری است، اقدامی مؤثر در جهت فرهنگسازی و آگاهی بخشی 
مردم خواهد بود، اظهار داشت: محیط زیست متعلق به همه ما و فرزندان ماست و امیدواریم 
آحاد جامعه نسبت به حفظ و حراست از محیط زیست احساس مسؤولیت بیشتری داشته 
باشند.  مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با بیان اینکه این خطه مقدس در ایام 
تعطیلات نوروز میزبان خیل عظیم زائران و مسافران است، بر ضرورت پاکسازی هرچه بیشتر 
محیط زیست به ویژه در اماکن توریستی و حاشیه جاده ها تأکید کرد و گفت: اجرای طرح 
»شهر بی زباله« در سه روز متوالی به همت دستگاههای اجرایی ذیربط ادامه خواهد داشت 
و مورد ارزیابی قرار خواهد گرفت.  وی در پایان از مشارکت و همکاری همه سازمان ها و 
دستگاه ها در اجرای این طرح قدردانی کرد و گفت: همه مردم در استقبال از نوروز و فصل 
بهار باید یار و یاور مسؤولان استان به ویژه پاکبانان شریف شهرمان باشند تا شهر مقدس قم 
در حوزه محیط زیست و آراستگی سیمای شهری، پیشرو و پیشگام باشد.  استاندار قم نیز 
دراین مراسم  گفت: برای داشتن زندگی سالم، باید محیط زیست سالم داشته باشیم و همه 
باید پاکیزگی و آراستگی شهرمان را به عنوان یک وظیفه محوری بدانیم. سید مهدی صادقی 
گفت: سالم سازی و حفاظت از محیط زیست یک وظیفه همگانی است و همه ما باید بدانیم 

هرکدام به نوبه خود در حفظ یا تخریب محیط زیست نقش داریم. 
وی با اشاره به تخریب گسترده طبیعت و محیط زیست توسط زباله های تجزیه ناپذیر به 
ویژه پلاستیک، بر ضرورت توسعه فرهنگ نریختن زباله در جامعه تأکید کرد و گفت: آنچه 
امروز اهمیت دارد، نهادینه سازی فرهنگ حفظ و حراست از محیط زیست در میان همه 

مردم و مسؤولان است. 

شناخت اجتماعی؛ زمینه ساز امنیت چهارشنبه سوری 

چهارشنبه همدلی و آرامش 

چهارشنبه سوری یادآور سنت غنی ایران زمین محسوب می شود که در 
سال های اخیر به دلیل برخی ناآگاهی ها و نبود برنامه ریزی های مناسب 
سبب بروز ناهنجاری های اجتماعی شده و پیامدهای غیر قابل جبرانی را ایجاد 
کرده است. در این میان می توان با شناسایی نیازها و افزایش آگاهی عمومی 

این هنگامه را به شبی همراه با آرامش و همدلی تبدیل کرد. 
آیین شب چهارشنبه آخر سال به دلیل پاره ای از ناهنجاری های اجتماعی 
برای برخی خانواده ها به جای شادی و نشاط به رویدادهای ناخوشایندی می 
انجامد که شیرینی نوروز را به کام آنها تلخ و ناگوار می کند. هر ساله آمار و 
ارقام حوادث چهارشنبه سوری نشان از این دارد که شناخت کافی از مسایل 
اجتماعی و نیازهای جوانان به اندازه کافی در کشور وجود ندارد و آن گونه که 
باید به آن پرداخته نشده است. بنابراین باید به شکل علمی و با بهره گیری 
از کارشناسان و جامعه شناسان به بحث های جدی در این راستا پرداخت تا 

بتوان دامنه این خسارت ها را کاهش داد.
المعارف  دایرة  مولف  و  پژوهشگر  مهر« جامعه شناس،  »علیرضا شایان 
تطبیقی علوم اجتماعی می گوید چنانچه برای شناسایی مطالبات جوانان 
گام های موثری برداشته نشود، فرصت ها به نقاط ضعف جدی تری تبدیل 
خواهند شد و اینگونه خسارت های بیشتری به بار خواهد آمد. در ادامه گفت 

وگوی پژوهشگر گروه اطلاع رسانی ایرنا را با این جامعه شناس می خوانیم.
* ضرورت وجود برنامه های همسو با مطالبات جوانان

فعالیت  و  نشاط  در کشور شادی،  جوانان  نیازهای  ترین  اصلی  از  یکی 
اجتماعی است و آنان بسیار علاقه مند هستند تا این نیاز را به شکل گروهی 
و عمومی ابراز کنند. هنگامی که به این اثبات و هویت اجتماعی توجه نشود، 
اشتباه بزرگی رخ می دهد چرا که جوانان در مناسبت های مختلف به دنبال 
بهانه ای برای ابراز شادی، نشاط، کنجکاوی و حتی اعتراض، در قالب هویت 
های جمعی، منطقه ای، مذهبی و ...هستند. چنانچه برنامه ریزی درست و 

شناخت مخاطب در راستای توجه به مطالبات و ارزیابی خواسته های آنها 
صورت نگیرد، فرصت ها تبدیل به نقطه ضعف خواهد شد و این مقوله مورد 

سوء استفاده قرار خواهد گرفت. 
سنت چهارشنبه سوری مراسمی است که هرساله کشور را با برخی چالش 
هایی روبرو می کند. برای جلوگیری از این معضل باید مناطقی برای اجرای 
مراسم این شب پیش بینی شود تا جوانان و نوجوانان در این مناطق جمع 
شوند و با کنترل منطقی بتوانند شادی خود را ابراز کنند. تدارک مراسم در 
استادیوم ها و فضاهای روباز در چند نقطه از شهرها یکی از این راه حل ها 
محسوب می شود که امروزه بسیاری از کشورهای پیشرفته و توسعه یافته در 
این گونه اماکن، شرایطی را تدارک می بینند تا افراد در جشن ها و آیین ها با 
جمع شدن دور هم بتوانند شادی کنند. در ایران نیز می توان این کار را انجام 
داد و با موسیقی، تفریح، شادی و آتش بازی مجاز، شرایط برپایی مراسم سالم 

را برای جوانان مهیا ساخت.
برای تامین امنیت در این شرایط هم می توان مانند دیگر کشورها، گیت 
هایی برای عبور و مرور به فضای جشن در نظر گرفت تا اطمینان حاصل شود 
که از سلاح سرد، مواد منفجره و وسایل خطرساز استفاده نخواهد شد. به این 
ترتیب جوانان و نوجوانان می توانند با ابراز شادی در محیط کنترل شده و با 
برنامه ریزی مناسب به تخلیه انرژی خود بپردازند. باید بتوان با الگوبرداری از 
تجربه کشورهای موفق در اینگونه مراسم، زمینه های تعامل را برای جوانان 

مهیا کرد و به نیازهای درونی آنان پاسخ داد.
همچنین باید کوشید تا افرادی که می خواهند اینگونه مراسم را به آشوب 
بکشانند، کنترل شوند. وندال ها )تخریب کنندگان اموال عمومی( همیشه 
اپوزسیون)اقلیت( محسوب نمی شوند، در وندالیسم یا لمپن بازی، عده ای با 
دست زدن به ناهنجاری های اجتماعی سعی در به آشوب کشاندن و اغتشاش 
در جمع ها دارند. ممکن است صندلی ها، درها و پنجره ها را بشکنند و مواد 

محترقه خطرناک پرتاب کنند اما باید مراقب بود و این رفتارهای ناهنجار را 
کنترل کرد. در واقع نباید صورت مساله پاک شود و اجازه داد تا افرادی با 

اهداف مشخص بتوانند جوانان کشور را با خود همراه سازند.
*شناخت اجتماعی؛ زمینه ساز امنیت چهارشنبه سوری

اگر خانواده ها نتوانند فرزند خود را جذب کنند و مخاطب قرار دهند، نقطه 
ضعف و ایراد شکل می گیرد که باید شناسایی و رفع شود. هرجا کوتاهی 
صورت پذیرد، نیازهای جوانان کشور به وسیله بیگانگان شناسایی و مورد 
هدف قرار خواهد گرفت. مشکل از آن جایی شروع می شود که در میان مردم، 
مسوولان و رسانه ها شناخت اجتماعی از نیازهای جوانان به اندازه کافی وجود 
ندارد. باید از وجود جامعه شناسان، علم جامعه شناسی و علوم اجتماعی در 
برنامه سازی ها استفاده و بهره برداری شود. به ارایه راه حل هایی به منظور 
نیازهای اجتماعی این قشر اقدام کنند تا راهگشا باشد. اینک در میزگردها و 
گفت وگوهای رادیو و تلویزیون به ندرت از وجود جامعه شناسان استفاده می 
شود، در حالی که برای روبرو شدن با مشکلات موجود باید از متخصصان علوم 

اجتماعی بهره مند شد. 
*چهارشنبه همدلی و آرامش

نهادها و دستگاه هایی همچون شهرداری با تدارک برنامه ها و مراسم هایی 
می توانند علاوه بر کنترل آسیب های ناشی از برخی رفتارهای نادرست، آثار و 
نتیجه های اینگونه برخوردهای مناسب را شاهد باشند. رفتارهای احترام آمیز 
همراه با هدیه دادن و پذیرایی از نوجوانان و جوانان مملکت در آیینی چون 
چهارشنبه سوری می تواند تبدیل به نقطه عطفی در کنترل ناهنجاری های 
این شب آیینی شود. اگر این اتفاق نیفتد هزینه ای هنگفتی برای رویارویی با 
شلوغی های چهارشنبه سوری باید در نظر گرفت که در بسیاری از موارد حتی 
غیر قابل جبران است. در واقع می توان با تدارک مراسم چهارشنبه سوری 
با همکاری دولت و دستگاه های مختلف در کشور و آماده سازی زمینه های 
لازم شاهد استقبال کم نظیر جوانان در این روز بود تا چهارشنبه همدلی و 

همنوایی شکل گیرد.
*ایجاد احساس امنیت و اعتماد نسبت به پلیس در میان جوانان

این که همه بخواهند اشتباه ها و مشکلات خود را با پلیس و دخالت نیروی 
انتظامی جبران کنند، غلط است. هرجا خانواده ها و دستگاه های کشور 
نتوانستند به وظایف خود به خوبی عمل کنند، از پلیس برای دخالت در 
صحنه بهره می گیرند و اینجاست که پیشینه ای از پلیس در ذهن شکل 
می گیرد که ایجاد ترس می کند. بر این پایه باید کاری کرد تا بی اعتمادی و 
نگرانی نسبت به نیروهای انتظامی به وجود نیاید و دختران و پسران این مرز و 
بوم با دیدن ماموران احساس امنیت کنند و تصور دیدن خانواده خود را داشته 
باشند. بنابراین نگاه عمومی مبنی بر اعتماد نسبت به پلیس باید به وجود آید.

افراد جامعه به ویژه نیروهای پلیس و انتظامی باید با بصیرت در شادی و 
نشاط جوانان و نوجوانان سهیم باشند و به دور از فشار و تهدید به آنها ثابت 
کنند که در کنار آنها هستند. نظم و امنیت باید به شکل نامحسوس و به دور 
از ایجاد ترس و وحشت ایجاد شود تا پایدار بماند چرا که ترس سبب واکنش 

منفی می شود.
بنا به همین دلایل بود که پس از سده 17 میلادی در بسیاری از کشورها، 
لباس نیروهای نظامی و انتظامی در هر موقعیتی متفاوت بوده است زیرا افراد با 
لباس گارد ویژه، چنانچه به محافل شادی جوانان ورود کنند، احساس خرابکار 

بودن به جوانان منتقل می شود و واکنش های منفی شکل می گیرد.
با هر کلام و رفتاری همان واکنش ها را باید انتظار داشت. پس عیب ها را 
باید بر طرف کرد و دخالت مکانیکی را کاهش داد. در خلاهای رفتاری از طرف 
خانواده و جامعه، نیاز عاطفی فرزندان این مملکت و دختران و پسران این مرز 

وبوم، تبدیل به احساس وابستگی به بیگانگان در آن طرف دنیا خواهد شد.

وابستگی های زیاد والدین به فرزندان و بالعکس 

پدر و مادری کافی نه کامل 
برخی از والدین تربیت خوب را برابر با فدا کردن خود برای فرزند درنظر می 
گیرند. از خود گذشتن، نابودی عمر و رشد، بی توجهی نسبت به خود و همسر و... 
را نشانه های یک پدر و مادر خوب برای کودک شان می دانند، در حالی که شرط 

ایده آل بودن ، کافی بودن است نه کامل بودن. 
بسیاری از زوجین به دلیل شرایط زندگی  و درگیری و مشغله هایی که در 
زندگی دارند، رسیدگی به یک فرزند را نسبت به دو یا چند فرزند ترجیح می 
دهند. تفکر آنها این است که به علت ساعات کمی که ممکن است داشته باشیم 
نمی توانیم به طور کامل برای دو یا چند فرزند وقت اختصاص دهیم به همین 
منظور همه زمانی که داریم را برای یک کودک می گذاریم تا او خوب تربیت شود 

و احساس نکند که پدر و مادر خوبی ندارد.
همسرانی که یک  برای بار اول می خواهند فرزند دار شوند یا فقط یک فرزند 
دارند  باید مطالعات کاملی در این باره که ویژگی های یک پدر و مادر خوب 
چیست داشته باشند. به طور قطع یکی از ویژگی های یک پدر و مادر ایده آل 

حضور با کیفیت آنها در کنار فرزندشان است. 
پدر و مادری که از کودکی، فرزندشان را به خود وابسته کرده اند به این نیت که 
می خواهیم کاملا برای فرزندمان باشیم، موجب می شود تا در بزرگسالی او در 
روابط اجتماعی و حتی شخصی خود دچار مشکل شود. والدینی که در نوجوانی یا 
جوانی فرزند خود، اظهار می کنند که همه عمر و آرزوهای خود را پایمال کرده اند 
تا تماما در اختیار فرزند خود باشند و از سوی دیگر فرزندی که با این وجود رضایت 

از ارتباط خود با پدر و مادرش ندارد. 
پدر و مادران قربانی 

دکتر بدری السادات بهرامی مشاور و روانشناس خانواده در ارتباط با پدر و مادر 
ایده آل می گوید: پدر و مادری ایده آل هستند که بتوانند با استفاده از قابلیت ها 
و توانایی هایی که دارند، هم به امر تربیت بچه ها بپردازند، هم به رشد فردی خود 

کمک کنند. 
پدر و مادری ایده آل اند که همه زندگی شان را وقف بچه ها نکنند؛ یعنی به 
خودشان هم بپردازند. چون اگر به عنوان پدر یا مادر، چنین کاری انجام بدهید، 
قطعا به خاطر حس قربانی کردن موقعیت شغلی، اجتماعی یا جوانی تان که پای 
بچه ها ریخته می شود، مدام خواسته یا ناخواسته، این حس گناه را به بچه ها القا 
می کنید و بچه ها را مدیون خودتان می دانید و وقتی آنها بزرگ تر می شوند و به 
دنبال کار و زندگی خودشان می روند )بالاخره همه بچه ها میهمان والدین اند و 
دست آخر، همه باید مسیر زندگی خودشان را پیدا کنند( با سوءرفتارتان آنها را 

آزار خواهید داد.
شما به عنوان پدر یا مادری که قربانی شده اید تا فرزندتان را به ثمر برسانید 
)این حس غلطی است که سال ها با آن زندگی کرده اید و رفتارهایی اشتباه در 
پی آن حس غلط از خود نشان داده اید( حالا با سندرم آشیانه خالی مواجه 
می شوید. به همین دلیل، عروس یا دامادتان را رقیبی برای تصاحب این عشق 
خانوادگی  زندگی  به  خود  اشتباه  رفتارهای  با  و  می دانید  والدی   - فرزندی 

فرزندتان آسیب می رسانید. 
 مرحوم دکتر محمدعلی سهامی در ارابتاط با وابسته کردن فرزندان معنوان کرده 
است که: در گذشته های دور که شرایط زندگی بسیار دشوارتر بود و مادر نیز حامی 
و یاوری نداشت، این غریزه قدرتمند تنها حامی نوزاد به حساب می آمد و برای بقای 
نسل انسان ضرورت داشت اما اکنون شرایط زندگی انسان ها دچار تحول اساسی 
شده، در حالی که غریزه مادری به همان قوت گذشته باقی مانده است. مادر خوب، 
مادر »کافی« است؛ نه مادر »کامل« یا »ایده آل«. تصور کنید مادری که مدام با 
اضطراب و وحشت از کودکش مراقبت می کند و به هیچ چیز دیگری حتی به 

خودش توجه نمی کند، چه پیغامی به کودکش می دهد؟
او در عمل به کودک می گوید که دنیا محل بسیار خطرناکی است و باید همیشه 
منتظر فاجعه بود. همواره باید کنار یکدیگر بمانیم چون هر لحظه ممکن است 

گرگی یا خرسی در کمین باشد یا زلزله ای، کشتاری یا توفانی اتفاق بیفتد.
»مادری که عشق بورزد، تشویق کند، به موقع بی اعتنایی و توبیخ )نه توهین( 
کند، به خودش احترام بگذارد و برای خودش و همسرش وقت بگذارد، مادری 
کافی است.«   در 5 سال نخست زندگی، تاثیر مثبت نظارت و همراهی بدون 
اضطراب مادر، بیش از آموزش های مستقیم او است. رویدادهای طبیعی در جریان 
رشد و تکامل کودک مانند شیر خوردن، آشنا شدن با غذاهای سفره، راه افتادن، 
کنترل ادرار و مدفوع، خوابیدن، لباس پوشیدن و رفتن به مهدکودک در عین حال 
که می توانند بی دردسر سپری شوند تا شما از آنها لذت ببرید؛ ممکن است هر یک 
به نگرانی و معضلی برای والدین تبدیل شوند.  بی شک شما نیز می توانید از رشد 
فرزندتان لذت ببرید و والدین خوبی باشید، به شرط آنکه در مورد بایدها و نبایدها 

اطلاعات کافی داشته باشید. 
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